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چرا خاتمی مثل احمدی نژاد اجازه خروج از 
کشور را ندارد؟

یـک سیاسـتمدار اصلاح طلـب بر ایـن عقیده اسـت همان طور که محمـود احمدی نژاد 
اجـازه خـروج از کشـور و فعالیـت رسـانه ای را دارد، سـایر کنش گران سیاسـی نیز باید 

بـدون محدودیت در جامعـه فعالیت کنند.
قـرن نـو نوشـت: خبرهـا حاکـی از آن اسـت کـه محمـود احمدی نـژاد خـود را بـرای 
شـرکت در اجـلاس بین المللـی اقتصـادی »داووس« آمـاده می کنـد، خبـری کـه از 
سـوی یکـی از نزدیکانـش علنی شـد. او طـی چندماه اخیر دو سـفر خارجـی دیگر به 
امـارات و ترکیـه نیـز داشـته اسـت. آزادی عمـل احمدی نـژاد و در مقابـل محدودیت 
هـای برخـی دیگـر از مقامـات پیشـین چـون سـیدمحمد خاتمی سـوال برانگیز شـده 

ست. ا
مرتضـی الویـری، نماینـده ادوار مجلـس و فعـال سیاسـی اصـلاح طلـب، می گویـد 
محمـود احمدی نـژاد بـه عنوان یـک ایرانی حق دارد که از کشـور خارج شـود و اجازه 
فعالیـت بـه او خدشـه ای بـه قوانیـن موجـود وارد نمی کنـد امـا باید مسـئولان پاسـخ 
بدهنـد کـه چـرا در قبـال سـایر مقامـات و فعالان سیاسـی ایـن آزادی وجود نـدارد و 

آنهـا هـر روز بـا محدودیت هـای بیشـتر مواجه می شـوند.
احمدی نژاد حق خروج آزادانه از کشور را دارد

مرتضـی الویـری فعـال سیاسـی اصلاح طلـب دربـاره فعالیت هـای آزادانـه محمـود 
احمدی نـژاد پـس از قـدرت گرفتـن دولـت سـیزدهم، اظهـار داشـت: صـدور مجـوز 
خـروج بـه محمـود احمدی نـژاد جهـت شـرکت در اجـلاس هـای بین المللـی و یـا 
سـفرهای شـخصی خارجـی کار پسـندیده ای اسـت، زیـرا هـر فـرد ایرانـی حـق دارد 
آزادانـه از کشـور خارج شـود. قطعـا سـفرهای خارجی احمدی نـژاد نیز خدشـه قانونی 

ندارد.
وی گفـت: تنهـا کسـانی نبایـد اجازه خروج از کشـور را داشـته باشـند کـه در محاکم 

قضایـی محکـوم شـده و قصد فـرار از کشـور را دارند.
چرا خاتمی ممنوع الخروج شده است؟

ایـن سیاسـتمدار اصلاح طلـب بـا انتقـاد از رفتـار دوگانـه حاکمیـت با رؤسـای جمهور 
پیشـین، بیـان داشـت: سـوال اینجاسـت که چرا فـردی همچـون سـیدمحمد خاتمی 
اجـازه خـارج شـدن از کشـور را ندارد. نکتـه تأمل برانگیـز ماجرا از این قرار اسـت که 

حتـی دلایـل این ممنـوع الخـروج بودن نیـز اعلام نمی شـود.
الویـری یـادآور شـد: محدودیت هـای آقـای خاتمـی تنهـا در موضوع خروج از کشـور 
نیسـت و حتـی شـاهد هسـتیم کـه رییس جمهـور پیشـین ایـران در تمامـی رسـانه ها 
ممنـوع التصویر هسـتند و بسـیاری محدودیت دیگر نیز برای ایشـان اعمال می شـود.

احمدی نژاد تریبون دارد، اما خاتمی را ممنوع التصویر کرده اند
شـهردار اسـبق تهـران بیـان داشـت: بنـده حتـی معتقـدم احمدی نـژاد حـق دارد کار 
رسـانه ای خـود را آزادانـه پیـش ببـرد، امـا بایـد ایـن سـوال پاسـخ داده شـود که چه 
کسـانی در جامعـه جلـوی آزادی افـرادی همچـون سـیدمحمد خاتمـی را گرفته انـد.

هیچ عزمی برای پایان دادن به حصر موسوی وجود ندارد
وی تصریـح کـرد: بایـد نهادهـای مسـئول پاسـخ بدهنـد کـه چـرا فـردی هماننـد 
میرحسـین موسـوی که 8 سـال در بدترین شـرایط جنگی کشـور را اداره کرد، امروز 
در یـک حصـر طولانـی مـدت قـرار دارد. متاسـفانه بـرای پایـان دادن ایـن حصـر 

غیرقانونـی نیـز هیـچ اقدامـی تـا بـه امـروز صـورت نگرفته اسـت.
باید احمدی نژاد در یک دادگاه عادلانه محاکمه شود

ایـن سیاسـتمدار اصلاح طلـب در بخـش دیگـری از ایـن گفت وگـو بـا اشـاره بـه 
عملکـرد ضعیـف دولت هـای تحـت امـر احمدی نـژاد، گفت: بایـد محاکـم عادلانه ای 
تشـکیل شـود تـا کسـانی کـه در دوران احمدی نـژاد موجـب تضییـع امـوال و حقوق 

ملـت شـدند، مـورد پرسـش و بازخواسـت قـرار بگیرند.
میلیاردها دلار در زمان احمدی نژاد بر باد رفت

وی تأکیـد کـرد: عملکـرد شـخص محمـود احمدی نـژاد در جایـگاه رییـس دولـت با 
نقدهـای فراوانـی همـراه اسـت. بـرای مثـال بایـد ایشـان پاسـخ بدهنـد کـه چـرا با 
فـروش ۷00 میلیـارد دلار نفـت تنهـا رشـد اقتصـادی 3۲ درصـدی را در یـک بـازه 
زمانـی 8 سـاله رقـم زد، در حالیکـه مرحـوم هاشـمی رفسـنجانی توانسـت بـا فروش 

11۹ میلیـارد دلار نفـت، یـک رشـد ۷0 درصـدی بـرای اقتصـاد ایـران ایجـاد شـد.
الویـری در پایـان بیـان داشـت: بنـده حتی معتقـدم احمدی نـژاد باید فرصت شـرکت 
آزاد در انتخابـات ریاسـت جمهوری را پیـدا کنـد، امـا این فرصت بـرای جریانات منتقد 
او نیـز ایجـاد شـود تـا آنها نیـز در یک فضـای کامـلا آزاد بتوانند فجایـع دولت نهم و 
دهـم را بـرای مردم تشـریح کننـد و آن زمان مـردم درباره رأی دادن بـه چنین فردی 

کـه کارنامـه بسـیار بـدی از خود به جا گذاشـته، تصمیـم بگیرند.

  دستور ویژه اژه ای به زیر مجموعه مستقیم خود
 تشریفات و هزینه ها 
را به حداقل برسانید

سـفرهای رییـس قـوه قضاییـه حتی الامـکان بـدون اعِمـال پروتکل های مرسـوم در 
زمینه هـای رسـانه، تشـریفات، حفاظـت صـورت خواهـد گرفت.

بـه گـزارش روزنامـه صبح امـروز بـه نقـل از مرکـز رسـانه قـوه قضاییـه، بـا توجـه 
بـه تاکیـدات مؤکـد حجت الاسـلام والمسـلمین محسـنی اژه ای مبنـی بـر مدیریـت 
هزینه هـا و صرفه جویـی در مصـارف در همـه دسـتگاه ها بـه ویـژه دسـتگاه قضایـی، 
رئیـس عدلیـه طـی دسـتوری خطـاب بـه »مرکـز رسـانه قـوه قضائیـه«، »اداره کل 
تشـریفات« و »یـگان حفاظـت قـوه قضاییـه«، بر لـزوم تقلیـل و به حداقل رسـاندن 
هزینه هـا و تشـریفات در برنامه هـای مربـوط بـه رییـس قـوه قضاییـه تصریـح کـرد.
بـر همیـن اسـاس، رئیس دسـتگاه قضـا مجموعه های فوق الذکـر را مکلف کـرد تا در 
اقدامـات و برنامه هـای خـود ضمـن تلاش برای بازدهی مناسـب، نسـبت بـه تقلیل و 

کاهـش محسـوس مخـارج و هزینه های خود اقـدام کنند.
رئیـس عدلیـه در جلسـه شـورای عالـی قوه قضاییـه با اشـاره به مشـکلات اقتصادی 
کشـور کـه بخشـی از آن ناشـی از تحریم هـا و بخش دیگر بـه دلیل سـوء مدیریت ها 
بـوده، تصریـح کـرد: امـروز قـوه قضاییـه، مجلـس و دولـت برخـی امـور را پرهزینـه 
اداره می کننـد کـه بایـد ایـن نحـوه مدیریت اصلاح شـود؛ ایـن یک ضـرورت اجتناب 
ناپذیـر اسـت کـه بایـد بـه خاطـر برخـی تنگناهـا طـرز کار خـود را اصـلاح کنیـم و 

مدیریـت مـا نسـبت به سـال های گذشـته متفاوت شـود.
رییـس دسـتگاه قضـا، بـه ذکـر نمونه هایـی در ایـن خصـوص پرداخـت و گفـت: اگر 
مسـئولی ۴ سـال پیـش بـرای حفاظـت و تشـریفات، محـل سـکونت و یـا دفتـر کار 
خـود هزینه هـای مضاعفـی داشـت بایـد این رویکـرد تغییر کنـد و دیگر شـاهد »برَج 
هـا« نباشـیم؛ اگـر تاکنـون در یـک دسـتگاهی ده دسـتگاه خودرو اسـتفاده می شـد و 
امـکان آن اسـت کـه بـا ۶ خـودرو کارهـا پیگیـری شـود بایـد هزینه هایـی کـه برای 

سـاختمان ها و تشـریفات و تشـکیلات می شـود کاهـش یابـد.
وی در همیـن راسـتا خطاب به مرکز رسـانه قـوه قضائیه، اداره کل تشـریفات و یگان 
حفاظـت تاکیـد کـرد تـا جـای ممکـن هزینه هـا و تشـریفات را در برنامه هـای رییس 

قـوه قضائیـه کم کـرده و بـه حداقل ممکن برسـانند.
بـر همین اسـاس، سـفر اخیـر حجت الاسـلام والمسـلمین محسـنی اژه ای به اسـتان 
اصفهـان بـدون انجـام هرگونـه تشـریفات مرسـوم صـورت گرفـت، بـه گونـه ای که 
رئیـس دسـتگاه قضـا بـدون همراهـی اعضـای شـورای عالـی قـوه قضائیـه و حتـی 
رییـس و مسـولین حوزه ریاسـت با یـک پرواز عمومی بـه اصفهان عزیمـت کرد و بنا 
بـر دسـتور رئیـس قوه قضاییـه در فـرودگاه اصفهان نیـز اسـتقبال های متداولی که از 

مقامـات عالیرتبـه صـورت می گیـرد، انجـام نگرفت.
گفتنـی اسـت بـا توجه بـه دسـتور اخیـر حجت الاسـلام والمسـلمین محسـنی اژه ای 
جهـت مدیریـت و کاهـش هزینه هـا در دسـتگاه قضایـی، زیـن پس سـفرهای رئیس 
زمینه هـای  در  مرسـوم  پروتکل هـای  اعِمـال  بـدون  حتی الامـکان  قضاییـه  قـوه 

حفاظـت، رسـانه و تشـریفات صـورت خواهـد گرفـت.

فوریه فصل مناسب مذاکرات؛

توافق به شرط بیانیه سیاسی 
دور هشتم مذاکرات وین برای رفع تحریم 
های آمریکا بعد از تنفســی 11 روزه برای 
مشــورت هیأت ها با پایتخت ها 1۹ بهمن 
از سر گرفته شــد و هنوز هم در سطوح و 
چارچوب هــای مختلف در شــهر وین در 
جریان اســت. اما کماکان اخبــار وین به 
صورت قطــره چکانی و آن هم گمانه زنی 

به دست خبرنگاران و رسانه ها می رسد.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس با اشــاره به مذاکرات وین 
فرآیند  روز گذشــته درگفت وگویی، گفت: 
مذاکــرات پیچیدگی های خاص خودش را 
دارد؛ نیت ایران حل مشــکل است و طرف 
غربی به این نتیجه رســیده است که بدون 
گفتگو و توافق با ایران هیچ راه حلی برای 
ایــن بحران وجود ندارد و این ســیگنال و 
پالس مثبتی اســت؛ اما اینکه آیا پالس های 
مثبت و میانجی گری کشور هایی مثل قطر، 
عمان، روسیه و دیگران باعث رفع اختلاف 
نظر ها شــود، بســتگی به روند مذاکرات، 
کار کارشناســی و دیدگاه هایی دارد که در 
پایتخت دوکشــور پیرامــون این مذاکرات 

وجود دارد.
جلیل رحیمــی جهان آبادی بــا بیان این 
مطلب گفــت: چیزی کــه آمریکایی ها از 
ابتــدا از ما می خواســتند قابل اجــرا نبود؛ 
آمریکایی ها می خواستند که به شرایط قبل 
از برجام برگردیم، ســطح غنی سازی را به 
۶/3و 8/3برسانیم، موادی را که غنی سازی 
کردیم تحویل دهیم، ســانتریفیوژ ها را کلًا 
از بیــن ببریم و آن ها بدون اینکه تضمینی 
بدهند بــه روال عادی قبــل از تحریم ها 
برگردند.وی ادامــه داد: در روند مذاکرات 
اخیــر، آمریکایی ها از مواضع خودشــان تا 
حدودی عقب نشــینی کردند و این نشان 
می دهد که می خواهند مشــکل حل شود، 
ولی ما بیش از اینکه به گفتار آمریکایی ها 
دقت کنیم، به نتایجی توجه می کنیم که در 
بحث انتقــال پول، رفع تحریم ها، تضمین 
و راستی آزمایی به صورت ملموس حاصل 
می شــود. ما نیز نقطه نظــرات خودمان را 
داریم، در رابطه با نوع سانتریفیوژها؛ میزان، 
درصد و نحوه نگهداری مواد غنی شــده و 

اینکه لغو تحریم ها به چه شیوه ای باشد.
رحیمی تاکید کرد: پیش بینی ما این است 
کــه توافق بیــن ایران و آمریــکا صورت 
می گیــرد. با توجه به اینکه بخش عمده ای 
از تحریم هــا را آمریکایی ها اعمال کرده اند 
و ایران هم اگر به خواسته های خودش در 
مذاکرات برســد، برای اینکه تضمین لازم 
را بگیــرد بایــد بتواند مشــکل را با طرف 
آمریکایــی حل کند؛ پــس احتمال توافق 
تقویت می شــود و لذا رونــد گفتگو ایران 
و آمریکا ممکن اســت به صورت مستقیم 

انجام شود
وی در پاســخ به این ســوال کــه »آیا در 
صــورت توافق بین آمریــکا و ایران، روند 

مذاکره بین دو کشور در جهت بهبود روابط 
پیش خواهد رفت«، گفت: این بســتگی به 
دو کشــور دارد؛ چالش های بیــن ایران و 
آمریکا عمیق اســت و شاید به این راحتی 
اعتمادســازی و روند حــل گفتگو ها اتفاق 
نیفتــد، ولی اگر در پرونده هســته ای رفتار 

آمریکایی ها به گونه ای باشــد که نشــان 
دهند می خواهند مشــکل حل شود و دست 
از شــیطنت و لجاجت بردارند، ممکن است 
حتی ایــن اتفاق بیفتد که روند گفتگو ها به 

مسائل دوجانبه هم بکشد.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلس در مورد نقش روســیه و 
چین در مذاکرات وین گفت: هر کشــوری 
منافع خاص خودش را دارد، ول باید بدانیم 
که روابط ما با روســیه و چیــن، به لحاظ 
اقتصادی، امنیتی و سیاســی روابط مهمی 
است و از این رو کشور هایی که با ما رابطه 
بهتری داشــته و رفتــار خصمانه و چالش 
برانگیزی نداشته اند را به صرف اینکه با ما 
اختلاف نظر دارند و ممکن اســت در بحث 
مذاکــرات دیدگاه های خودشــان را دنبال 

کنند، نباید کنار بگذاریم.
وی افــزود: اگر این کشــور ها را که با ما 
رابطه نزدیکی دارند کنار بگذاریم، دیگر با 
چه کشوری گفتگو کنیم و از کدام نیرو در 
روند مذاکرات اســتفاده کنیم. الان فضایی 
در کشور ما هست که هر گونه همکاری با 
چین و روسیه را کار اشتباهی می دانند، اما 
اینگونه طرز فکر اشتباه است. همان میزان 
که اعتماد صددرصدی به روســیه و چین 
کشور هایی  گذاشــتن  کنار  نیست،  درست 
که با ما در دوران ســختی روابط نزدیکی 
به لحاظ اقتصادی و سیاســی داشــتند نیز 
اشــتباه اســت.نماینده مردم تربت جام در 
مجلس خاطر نشان کرد: حتی اگر رابطه ما 
با غرب بهبود یابد و تنش های ما با آمریکا 
رفع شــود و وارد گفت وگــوی دوجانبه با 
آمریکایی ها شــویم، کنار گذاشتن روسیه و 
چین اشتباه اســت، چون در شرایط سخت 
از نفوذ و همکاری این کشور ها بهره بردیم 

و نمی خواهیــم روابط ما در مقابل غرب به 
صورت یکجانبه و آسیب پذیر باشد.

بدون چشم انداز روشن با آمریکا مذاکره 
نمی کنیم

»حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه 

جمهوری اســلامی ایران نیــز در مصاحبه 
اختصاصی با روزنامه انگلیســی »فایننشال  
تایمــز« تصریح کرد که کنگره آمریکا باید 
در خصــوص تعهدات واشــنگتن در قبال 
برجام و بازگشــت به این توافق هسته ای، 

»بیانیه سیاسی« صادر کند.
روزنامه انگلیســی فایننشال تایمز گزارش 
کرد که با ورود مذاکــرات وین درباره لغو 
تحریم های یکجانبه علیه ایران به مقطعی 
حســاس، ایران پیشــنهاد کرده است که 
کنگــره آمریکا در مورد تعهد خود به توافق 
هســته ای با تهران »بیانیه سیاسی« ارائه 
کند.طبــق این گزارش، وزیــر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران تأکید کرده است 
که واشــنگتن نتوانسته است به درخواست 
ایــران بــرای تضمین اینکــه هیچ طرفی 
نتواند، توافق هســته ای را ترک کند، پاسخ 
دهــد و ایالات متحده یک بــار در دوران 
ریاســت جمهوری »دونالــد ترامپ« اقدام 
به ترک برجام کرده اســت.از طرف دیگر، 
امیرعبداللهیــان در مصاحبه خود همچنین 
بــار دیگر تصریح کرد کــه تهران خواهان 
لغو تمامی تحریم هایی اســت که در دوران 
ترامپ علیه جمهوری اسلامی ایران وضع 
شــد. وی در ایــن خصــوص توضیح داد: 
»اصولًا، افــکار عمومی در ایران نمی تواند 
حرف های رئیس یک دولــت را به عنوان 
یک تضمین بپذیرد، چه رسد به آمریکا که 

از برجام خارج شده است«.
طبق آنچــه در این گزارش آمده اســت، 
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
به مذاکره کنندگان ارشــد ایران گفته است 
که به طرف های غربی پیشــنهاد دهند که 
»حداقل پارلمان هایشان یا رؤسای پارلمانی 
آن ها از جمله کنگره آمریکا به شــکل یک 

بیانیه سیاسی، تعهدات خود را در قبال این 
توافق و بازگشــت به اجرای برجام اعلام 

کنند«.
امیرعبداللهیــان در ارتباط با تعهدات ایران 
در قبــال برجــام توضیــح داد: »تعهدات 
ایران به شفافی یک فرمول ریاضی است. 

آن چه که ما قرار است انجام دهیم و نحوه 
راستی آزمایی این اقدامات از طریق آژانس 
]دیده بان هســته ای ســازمان ملل[ کاملًا 
روشن است. بنابراین طرف مقابل نمی تواند 
هیچ نگرانی داشته باشــد اما در وهله اول 
ما درباره تضمین ها ]مبنی بر اینکه ایالات 
متحده خارج نمی شود[ همچنان نگرانیم«.

امیرعبداللهیــان بــا ابراز ناامیــدی تهران 
از موضع واشــنگتن در حالــی که هفته ها 
مذاکــرات در وین در خطر توقف اســت، 
گفت: »ما در این مدت با مشکلاتی مواجه 
هســتیم زیرا طرف مقابل فاقد ابتکار عمل 

جدی است.«
رئیس دستگاه دیپلماســی ایران سپس به 
لغــو تحریم هــای یکجانبه علیه  موضوع 
جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و گفت 
ایران می خواهــد این مذاکــرات به »لغو 
کامل« تحریم ها منجر شود. او گفت، با این 
حال، چالش این جاست که دولت بایدن تنها 
مایل به حذف تحریم های اقتصادی است 
کــه در دوران ترامپ علیــه ایران تحمیل 
شده است.با اینحال، امیرعبداللهیان در این 
خصوص گفت: »این چیزی نیســت که ما 
به دنبال آن هســتیم. تحریم های یکجانبه 
و ناعادلانه ترامپ علیه شرکت های حقیقی 
و حقوقــی در ایران تحــت برخی اتهامات 
چون برنامه موشــکی ایــران، موضوعات 
منطقه ای یا حقوق بشــری غیرقابل قبول 
اســت. این یکی از چالش های باقیمانده در 

میز مذاکرات است«.
رئیس دستگاه دیپلماســی ایران در ارتباط 
با ســیگنال های مقام های آمریکایی درباره 
مذاکرات مســتقیم با نمایندگان جمهوری 
اسلامی ایران گفت که مقام های آمریکایی 
»پیام های زیادی« برای مذاکرات مستقیم 

با ایران ارسال کرده اند اما ایران تمامی این 
پیشنهادات را رد کرده است. امیرعبداللهیان 
در این خصوص گفت: »پاسخ نهایی ما به 
آمریکایی ها و واســطه ها این بود: هرگونه 
گفت وگــو، تمــاس و مذاکره مســتقیم با 
ایالات متحده هزینه های بســیار هنگفتی 

برای دولت من خواهد داشت«.
وی سپس با اشاره به این موارد تصریح کرد: 
» اگر چشــم انداز روشن و امیدوارکننده ای 
برای دســتیابی بــه یک توافــق خوب با 
تضمین های پایدار پیش روی خود نداشته 
باشیم، آماده ورود به روند مذاکرات مستقیم 

با آمریکا نیستیم«.
امیرعبداللهیــان در ادامه بــا تأکید بر لزوم 
اقدام آمریکا در برداشتن گام های ملموس 
ادامه داد که تهــران به آمریکا تأکید کرده 
اســت که اگر »نیت واشنگتن واقعی است، 
قبــل از انجام هرگونــه گفت وگو و تماس 
مســتقیم، باید گام های عملی و ملموسی 
بردارید که این می تواند شــامل آزاد کردن 
میلیاردها دلارهای نفتی ایران باشد که به 
دلیل تحریم های ترامپ یا دســتور اجرایی 
رئیس جمهــور برای لغو برخی از تحریم ها 
در بانک هــای مرکزی خارجــی گیر کرده 

است«.
پایان  ایران در  رئیس دستگاه دیپلماســی 
ضمن ابراز خوشبینی درباره روند مذاکرات 
گفت: »در مجموع، ما خوشبین هستیم. ما 
از یــک توافق خــوب در کوتاهترین زمان 
ممکن استقبال می کنیم اما این توافق باید 

از حقوق مردم ایران حمایت کند«.
مذاکرت وین هنوز به زمان نیاز دارد

»میخائیــل اولیانوف« نماینده روســیه در 
ســازمان های بین المللی مستقر در وین که 
اینروزها به واســطه توئیت هایش به چهره 
اول رســانه ای مذاکرات تبدیل شــده در 
گفت و گو با یک شــبکه قطری توضیحاتی 
دربــاره روند مذاکــرات رفع تحریم ها ارائه 

کرد.
)چهارشــنبه(  شــبکه  روز  بنابر گــزارش 
»العربی«، نماینده روسیه در این خصوص 
اظهار داشت: »گفت و گوها می تواند در پایان 
فوریه جــاری به موفقیت بیانجامد«. با این 
حال او اضافه کرد که مذاکرات »همچنان 

نیازمند زمان است؛ اما نه زمان طولانی«.
خبرنگار شــبکه »العربی« نیز در حســاب 
کاربری خود در شــبکه توئیتر بخشــی از 
اظهارات نماینده روســیه را انتقال داد و به 
نقــل از او اضافه کرد که نماینده روســیه 
درباره احتمال به موفقیت رسیدن مذاکرات 
وین ابراز خوشبینی کرده است و خاطرنشان 
کــرده که مذاکرات در مرحلــه نهایی قرار 
دارد.طبق گزارش شــبکه العربی، اولیانوف 
همچنیــن درباره دیدار روز گذشــته اش با 
هیأت تل آویو اظهار داشته که در گفت و گو 
با اعضای ایــن هیأت بــه مذاکرات وین 

نپرداخته است.

خبر

اکونومیستا:
بازگشت ایران به بازار نفت به نفع جهان است

شــریه ال اکونومیستا اســپانیا نوشت: بازگشــت ایران به 
بازارهای جهانی می تواند راه حلی ساده، سریع و موثر برای 

خاموش کردن روند افزایش بهای نفت باشد.
نفت برنت به عنوان یک مرجع جهانی، نزدیک به ۹3 دلار 
به ازای هر بشکه معامله می شود، رقمی که از سال ۲01۴ تا 
کنون بی سابقه بوده است. خبرها از بازگشت ایران به بازار 
و خروج نســبی نیروها از مرز روسیه با اوکراین سبب شد تا 
بهای نفت برنت شاهد کاهش ۴ درصدی باشد. با این حال، 
تقاضــای نفت همچنان از عرضه پیشــی می گیرد و حجم 
ذخایر به آرامی در حال کاهش اســت. وضعیتی که آژانس 
بین المللی انرژی هفته گذشته نسبت به آن هشدار داد و از 
افزایش تنش میان ســطح عرضه و تقاضا در آینده نزدیک 

خبر داد. »ذخایر نفت اعضای ســازمان توسعه و همکاری 
اقتصادی )OECD( در ماه دســامبر به ۶0 میلیون بشــکه 
کاهش یافــت و به ۲55 میلیون بشــکه کمتر از میانگین 
پنج ســال گذشته و پایین ترین ســطح خود در هفت سال 

اخیر رسید.  
آژانس بین المللــی انرژی همچنین پیش بینی تقاضای خود 
در سال ۲0۲۲ را بر اســاس بازنگری در داده های تاریخی 
800 هزار بشکه در روز افزایش داد. انتظار می رود تقاضای 
جهانی در سال جاری 3.۲ میلیون بشکه در روز افزایش یابد 

و به رکورد 100.۶ میلیون بشکه در روز برسد.
ال اکونومیستا با تاکید بر اینکه »کلید حل مسئله، افزایش 
سرمایه گذاری و تولید نفت بیشتر تا زمانی است که جهان، 

یک بار برای همیشه، کمتر به به این سوخت فسیلی آلاینده 
وابسته شود« می نویســد: این روند، مستلزم »زمان« است 
که اقتصاد آن را در اختیار ندارد. بنابراین بازگشت ایران به 
بازارها می تواند راه حلی ســاده، سریع و موثر برای خاموش 
کردن آتش نفت باشد. اقتصاددانان »بانک آمریکایی مریل 
لینچ« محاســبه می کنند که »توافق با ایران می تواند بازی 
نفت را تغییر دهد و احتمالا ترازها را به ســمت مازاد 500 
هزار تا یک میلیون بشکه در روز در اواسط ۲0۲۲ و ۲0۲3 

برگرداند«.  
این مازاد تولید نفت، آثار بســیار مهمی برای بازار به همراه 
خواهد داشــت. از یک سو، افزایش قیمت نفت خام محدود 
خواهد شــد. کارشناســان »بوفامل« )بانــک مریل لینچ( 

می گوینــد: مازادی بــه این بزرگی احتمــالا نفت برنت را 
10 تا 15 دلار کاهش می دهد، از رســیدن قیمت برنت به 
اوج های جدید جلوگیری شــده و باعث کاهش تورم برای 

مصرف کنندگان و بانک های مرکزی می شود.  ثثثثثث
نشریه اسپانیا همچنین نوشت: قیمت نفت پس از چند هفته 
افزایش قابل توجه که طلای ســیاه را به 100 دلار در هر 
بشــکه نزدیک کرد، بیش از 3 درصد ســقوط کرد. پس از 
تاکید دولت ایران در روز سه شنبه مبنی بر امکان دستیابی 
به یک توافق »خوب« در کوتاه مدت در مورد فعال سازی 
مجدد توافق هسته ای ۲015 در صورت پایبندی کشورهای 
غربــی به تعهدات خود و لغو تحریم ها، قیمت نفت خام روز 

سه شنبه به ۹3 دلار کاهش یافت.

رحیمی: اگر در پرونده هسته ای رفتار آمریکایی ها به گونه ای باشد که نشان دهند 
می خواهند مشکل حل شود و دست از شیطنت و لجاجت بردارند، ممکن است حتی 

این اتفاق بیفتد که روند گفتگو ها به مسائل دوجانبه هم بکشد

امیرعبداللهیان: اگر چشم انداز روشن و امیدوارکننده ای برای دستیابی به یک 
توافق خوب با تضمین های پایدار پیش روی خود نداشته باشیم، آماده ورود به 

روند مذاکرات مستقیم با آمریکا نیستیم

,,
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گوشت و برنج دستوری قیمت گذاری می شوند
بــه گفتــه رئیــس ســازمان حمایــت مصــرف 
کننــدگان و تولیدکننــدگان گوشــت قرمــز و 
برنــج ایرانــی مشــمول قیمــت تثبیتــی شــده 
ــت را  ــازمان حمای ــازار س ــم ب ــتاد تنظی و س
ــه در  ــرده ک ــذاری ک ــه قیمت گ ــف ب مکل
ــه  ــاورزی ب ــاد کش ــتا وزارت جه ــن راس ای
عنــوان متولــی بایــد مســتندات قیمــت را در 

ــرار دهــد. ــت ق ــار ســازمان حمای اختی
بــه گــزارش ایســنا، عبــاس تابــش در 
تلویزیونــی اظهــار کــرد:  برنامــه  یــک 
ــمول  ــم کالا مش ــدود ۷000 قل ــون ح تاکن
درج قیمــت تولیدکننــده بــه جــای مصــرف 
ــدود ۲۲00 کالا  ــت ح ــدند و قیم ــده ش کنن
ــه  ــن طــرح کاهــش یافت ــی اجــرای ای در پ
ــرح  ــن ط ــت در ای ــت اول دول ــت. اولوی اس

ــت. ــد کالا اس ــفافیت در خری ش
وی بــا بیــان اینکــه بــا اجــرای ایــن طــرح 
ــد  ــا ۶5 درص ــج ت ــن پن ــم کالا بی ۲۲00 قل
کاهــش قیمــت داشــتند، گفــت: مثــلا 
ــت  ــابه گازدار، لن ــی، نوش ــت آب معدن قیم
ــیجات،  ــس، ترش ــن، س ــر روغ ــز، فیلت ترم
شــوینده،  عــدس،  کاغــذی،  دســتمال 

ــت. ــه اس ــش یافت ــره کاه ــک و غی پوش
بــه گفتــه رئیــس ســازمان حمایــت در 
ادامــه بــا بیــان توزیــع کننــده در کالاهــای 
کالاهــای  در  و  درصــد   30 مصرفــی 
ــش  ــه افزای ســرمایه ای ۲0 درصــد مجــاز ب
اســت.  تولیدکننــده  قیمــت  بــه  ســود 
ــده  ــع کنن ــی توزی ــف قانون ــن تکلی همچنی
ــده را روی  ــه قیمــت مصــرف کنن اســت ک

ــد  ــتری درج کن ــد مش ــرض دی کالا در مع
ــبه  ــداران محاس ــه خری ــت ک ــازی نیس و نی
ــا را مقایســه  ــد قیمت ه ــا می توانن ــد، ام کنن

و گرانفروشــی را تشــخیص دهنــد.
تابــش بــا بیــان اینکــه در ایــن طــرح 
تخفیــف حــذف نشــده اســت، تصریــح کــرد: 
تخفیــف یــک فراینــد شــفاف خــود گرفتــه 
ــه  ــد س ــر می توان ــده حداکث اســت. تولیدکنن

ــد  ــف ده ــده تخفی ــع کنن ــه توزی ــد ب درص
ــت  ــان قیم ــد هم ــد، بای ــتر باش ــر بیش و اگ
ــه توزیــع کننــده  ــا تخفیــف کــه ب نهایــی ب
فروختــه شــده روی کالا درج شــود تــا 
تخفیــف بــه مصــرف کننــده نهایــی برســد.
گوشت قرمز و برنج ایرانی مشمول قیمت 

گذاری شدند
برنــج  و  گوشــت  اینکــه  ادامــه  در  وی 

ــی اســت و ســازمان  مشــمول قیمــت تثبیت
حمایــت بــه عنــوان مرجــع کارشناســی 
قیمــت مکلــف اســت ایــن قیمت هــا را 
ــا  ــن راســتا ب ــد، گفــت: در همی بررســی کن
وزارت جهــاد کشــاورزی مکاتبــه کردیــم تــا 
بتوانیــم دام زنــده و برنــج ایرانــی را قیمــت 
گــذاری کنیــم و مبنــای گــران بــودن 
ــاد  ــم وزارت جه ــم. امیدواری ــا را بدانی آن ه

مســتندات را زودتــر در اختیــار ســازمان 
ــد. ــرار ده ــت ق حمای

بنابرایــن بــه گفتــه رئیــس ســازمان حمایــت 
ــمول  ــی مش ــج ایران ــز و برن ــت قرم گوش
قیمــت تثبیتــی شــده و ســتاد تنظیــم بــازار 
ســازمان حمایــت را مکلــف بــه قیمــت 
گــذاری کــرده اســت. وزارت جهــاد بــه 
عنــوان متولــی بایــد مســتندات را در اختیــار 
ــا قیمــت  ــرار دهــد و م ــت ق ســازمان حمای
ــازار  ــم ب ــتاد تنظی ــار س ــن و در اختی را تعیی

ــود. ــب ش ــا تصوی ــم ت بگذاری
ــر  ــال حاض ــه در ح ــان اینک ــا بی ــش ب تاب
ــی ۷5  ــازار کیلوی ــف ب ــج در ک ــت برن قیم
ــه  ــرد: البت ــح ک ــان اســت، تصری ــزار توم ه
شــاید کالای بــه خصوصــی در یــک شــبکه 
توزیــع بــه خصوصــی ۹0 هــزار تومــان 
شــده باشــد. نــه تأییــد می کنــم و نــه 
تکذیــب، امــا در حــال حاضــر ســازمان 
حمایــت قیمــت منطقــی را نمی دانــد و 
ــتیم. ــاد هس ــتندات وزارت جه ــر مس منتظ
وی در مــورد پروســه خریــد و قیمت گــذاری 
ــازمان  ــت: س ــم گف ــد ه ــب عی ــوه ش می
حمایــت مصــرف کننــدگان و تولیدکننــدگان 
در ســنوات گذشــته پــای ثابــت تامیــن میوه 
ــا  ــود، ام ــد و قیمــت گــذاری آن ب شــب عی
ــه  ــن پروس ــت در ای ــازمان حمای ــال س امس
ــداری شــده و از  ــی خری ــه چــه قیمت ــه ب ک
کجــا خریــداری شــده اســت؛ نیســت. چــرا 
کــه ســازمان تعــاون روســتایی و وزارت 
جهــاد کشــاورزی امســال مکلــف شــده اند.

سیگنال منابع غربی به بازار ارز
منابع غربی شرکت کننده در مذاکرات وین به المیادین گفتند که گفت و گو با هیئت ایرانی در وین 
به مراحل حساسی رسیده و قطعنامه ها ممکن است به توافق نهایی برسد، مشروط بر اینکه ایران 

موانع و شرایط خاصی را برطرف کند.
احزاب غربی شرکت کننده در وین به المیادین گفتند که مذاکرات با هیئت ایرانی تقریباً ۹8 درصد 

اختلافات را حل کرده است.
این منبع مدعی شد که هر بار که طرفین به توافق نزدیک می شوند، ایرانی ها »شرایط و خواسته های 

اضافی« را مطرح می کنند که اجرای برخی از آنها »غیرممکن« است.
در این بیانیه تاکید شده است که هدف این بود که مذاکرات قبل از پایان ماه جاری به پایان برسد و 

هر گونه تاخیر در آینده به عهده هیئت ایرانی باشد.
در همین رابطه، علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی ایران، تاکید کرد: نقض قطعی عهد و 

پیمان از سوی آمریکا مهم ترین عامل تهدیدکننده هرگونه توافق است.
شمخانی روز سه شنبه در توییتی با اشاره به اینکه راستی آزمایی لغو تحریم ها و ارائه تضمین ها جزء 
لاینفک یک توافق خوب اســت، نوشت: لغو واقعی تحریم ها به معنای برخورداری ایران از مزایای 

اقتصادی قابل اعتماد و پایدار است.
در پی توییت شــمخانی بازار ارز نوسانات چشمگیری را در ۲۴ ساعت گذشته تجربه کرد؛ هر دلار 
آمریکا از ابتدای امروز تاکنون ۲۷5 تومان در بازار آزاد ارزان شده است و در یک ماه اخیر نیز قیمت 

این ارز در بازار تهران 813 تومان کاهش یافته است.
گفتنی است که قیمت دلار آمریکا در بازار تهران در روز شنبه افزایش 300 تومانی را تجربه کرد و 
به ۲۶ هزار و ۶۷0 تومان رسید و با تداوم افزایش قیمت ها سرانجام روز گذشته وارد کانال ۲۷ هزار 
تومانی شد و ۲۷ هزار و ۲۷0 تومان قیمت خورد اما امروز با روند ریزشی که آغاز کرد تا به این لحظه 

۲۶ هزار و ۶۹5 تومان قیمت خورده است.
تنش های میان روسیه و اوکراین روند بازار ارز و طلا را در روزهای ابتدایی هفته صعودی کرد؛ هر 
اونس طلا در بازارهای جهانی در روز شــنبه گذشــته از هزار و 8۶0 دلار فراتر رفت اما روز گذشته 
همزمان با اعلام خبر بازگشت برخی نیروهای روسیه با پایگاه های خود، قیمت این فلز گران بها ۲1 
دلار و 13 سنت کاهش یافت و به 18۴۹.05 دلار در هر اونس رسید اما امروز روند بازار طلا دوباره 

صعودی شد و با افزایش قیمت ۶ دلاری هر اونس از طلا هزار و 855 دلار قیمت خورد.

  خشکبار بفروشید، موبایل وارد کنید
انجمن واردکننــدگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی اعلام کرده کــه با مصوبه کارگروه هماهنگی 
سیاســت های ارزی و تجاری مقرر شده تهاتر ارز صادرات خشکبار با واردات موبایل بالای سیصد 
 S و N دلار صورت گیرد.ایسنا نوشت: از هفته آینده این مصوبه برای کل برند آیفون و سری های
و Z سامســونگ اجرا خواهد شد.بر این اســاس برای مدل های یاد شده ارز نیمایی تخصیص داده 
نخواهد شــد و این مدل ها از این پس با قیمت ارز آزاد )با اختلاف 10 تا 15 درصد با ارز نیما( وارد 
کشور خواهند شد.گفتنی است هفته گذشته مجموعه وزارت صمت با انجمن واردکنندگان موبایل، 
تبلت و لوازم جانبی مذاکراتی در خصوص تهاتر ارز صادراتی خشــکبار و زعفران و گیاهان دارویی 
با واردات موبایل به پیشنهاد صنوف یاد شده و با تبدیل ارز نیمایی به صادراتی برای کل یا بیش از 
300 و یا بیش از ۶00 دلار داشــته، اما انجمن به علت برهم خوردن نظم بازار و مشکلات عدیده 
کوتاژهای وارداتی در ســال گذشته، با این موضوع اعلام مخالفت کرده بود.از نظر انجمن موبایل 
پیش از تغییرات ارزی گروه های یاد شــده باید اخبار و شــایعات مختلف مبنی بر تغییرات تعرفه ای 
هر کدام از گروه های کالایی موبایل و تولید در سال 1۴01،  فرمول و نحوه محاسبات سابقه برای 
واردات موبایل و یا حذف آن در ســال 1۴01 و چگونگی تغییرات ارز محاســباتی گمرک در سال 

1۴01 بر مبنای ۴۲00 تومان فعلی یا نرخ ETS بانک مرکزی و مبنای این نرخ مشخص می شد.

  تکلیف سود سهام عدالت متوفیان چه می 
شود؟

طبق گفته مسئولان درحالی قرار است سود سهام عدالت سال 13۹۹ تا پایان سال جاری پرداخت 
شود که وراث مشمولینی که فوت شده اند همچنان باید تا راه اندازی سامانه الکترونیکی برای تقسیم 
و واریز سود سهام عدالت فرد متوفی منتظر بمانند.بر اساس آخرین محاسبات، سود سهام  منتهی 
به ۲۹ اســفندماه سال 13۹۹ مشمولان سهام عدالت حدود 550 هزار تومان است اما پرداخت این 
مبلغ منوط به مبالغی که شــرکت های سرمایه پذیر به حساب شرکت سپرده گذاری مرکزی واریز 
می کنند، خواهد بود. بر این اساس اگر شرکت های سرمایه پذیر سود سهام خود را در زمان مقرر به 
حساب سمات واریز کنند، پرداخت سود در یک مرحله انجام می شود اما در غیر اینصورت، واریز سود 
بیش از یک مرحله به طول می انجامد.در این راستا تعداد متوفیان مشمولان سهام عدالت حدود سه 
میلیون نفر اســت و سود سهام عدالت قطعا به این افراد هم تعلق میگیرد. وراث این افراد باید امور 
مربوط به انحصار ورثه را انجام دهند و پس از آن در انتظار راه اندازی سامانه الکترونیکی برای تقسیم 
سود سهام متوفی به وراث منتظر بمانند. پس از راه اندازی این سامانه سود سهام عدالت فرد متوفی، 
بر اســاس انحصار ورثه، به حساب وراث واریز خواهد شد.در این راستا، تابستان سال جاری بود که 
حسین قشمی، مدیر سیستم تسویه و پرداخت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرده بود که با برگزاری 
جلسات متعدد همکاران واحد حقوقی قوه قضائیه و واحد فناوری اطلاعات شرکت، سامانه ای جهت 
انتقال سهام افراد فوت شده به وارثان آنان ایجاد خواهد شد. برای ایجاد این سامانه، جلسات متعددی 
با همکاران واحد حقوقی قوه قضائیه و همکاران واحد فناوری اطلاعات شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی برگزار شــد تا اطلاعات موجود متوفیان چه از جهت میزان سهام عدالت چه از جهت تعداد 

وراث در این سامانه ثبت و ضبط شود تا درصدی که وارثان از سهام ارث می برند مشخص شود.

  پرداخت وام ساخت نهضت مسکن در چهار 
مرحله

تســهیلات خودمالکی طرح نهضت ملی مسکن که سقف آن ۴50 میلیون تومان است و به تازگی 
پرداخت آن شــروع شــده در چهار مرحله به متقاضیان پرداخت می شــود که 10 درصد در مرحله 
پی کنی، ۴0 درصد در مرحله اسکلت و سقف، ۲5 درصد در مرحله سفت کاری و ۲5 درصد در مرحله 
نازک کاری خواهد بود.به گزارش ایســنا، تمامی کســانی که قصد ساخت وساز دارند یا پروژه شان 
نیمه کاره مانده می توانند از سقف تسهیلات نهضت ملی مسکن استفاده کنند و از شرط فرم »ج« و 
دیگر شروط چهارگانه معاف هستند.تسهیلات جدید ساخت مسکن متقاضیان خودمالک با ثبت  در 
سامانه نهضت ملی و معرفی به بانک قابل پرداخت است. سقف تسهیلات خودمالکی در تهران ۴50 
میلیون تومان،   سایر کلانشهرها ۴00 میلیون تومان، مراکز استان ها 350 میلیون تومان، شهرهای 
کوچک 300 میلیون تومان و روستاها ۲50 میلیون تومان است.کسانی که به صورت حرفه ای اقدام 
به ساخت و ســازمی کنند، کسانی که به صورت شخصی می سازند، یا کسانی که پروژه شان نیمه 
کاره مانده و نیاز به منابع مالی برای تکمیل آن دارند می توانند از تســهیلات نهضت ملی مســکن 
اســتفاده کنند.طبق تازه ترین آماری که محمود شایان - مدیرعامل بانک مسکن - ارائه کرده در 
بخش خودمالکی پروژه نهضت ملی مسکن تاکنون 3 هزار و 8 پروژه جمعا به تعداد 30 هزار و 5۶1 
واحد به بانک ها معرفی شده اند. از مجموع پروژه های معرفی شده به بانک تاکنون 1۹ پروژه به تعداد 
۲80 واحد قرارداد دریافت تســهیلات خودمالکی را منعقد کردند.وی افزود: برای ۲80 واحدی که 
قرارداد آنها برای دریافت تسهیلات خودمالکی به امضا رسیده است ۹5 میلیارد و 1۹0 میلیون تومان 
تســهیلات مصوب شده است که با توجه به پیشرفت پروژه ها به حساب خودمالکان واریز می شود. 
از میزان ۹5 میلیارد و 1۹0 میلیون تومان تسهیلات مصوب خودمالکی ۲۷ میلیاردتومان به حساب 
خودمالکان پرداخت شــده است.بنابراین گزارش، قانون جهش تولید و تامین مسکن )نهضت ملی 
مســکن( مصوب 1۷ مردادماه 1۴00 یکی از برنامه های کلان دولت ســیزدهم محسوب می شود. 
دولت با تلفیق دو طرح »نهضت ملی مســکن« و »اقدام ملی مســکن« قصد دارد چهار میلیون 
واحد مسکونی طی چهار سال احداث کند. بانک ها موظف شده اند سالیانه 3۶0 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات به طرح جهش تولید و تامین مسکن اختصاص دهند. طبق آخرین آماری که وزارت راه 
و شهرسازی ارایه داده تا روز 1۷ بهمن ماه 1۴00 تعداد ۲0۹ هزار و ۲1۲ واحد نهضت ملی مسکن 
کلنگ زنی و برای یک میلیون واحد تامین زمین شــده است.رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی 
ـ وعده داده که تا پایان سال جاری 800 هزار واحد نهضت ملی مسکن به مرحله عملیات اجرایی 
برسد.  وام این واحدها در تهران ۴50 میلیون تومان، دیگر کلانشهرها ۴00 میلیون، مراکز استانها 
350 میلیون، ســایر مناطق شهری 300 میلیون و روستاها ۲50 میلیون تومان با نرخ سود حداکثر 
18 درصد تعیین شده است. طبق آخرین برآوردها قیمت هر متر مربع واحدهای نهضت ملی مسکن 

۴.۷ میلیون تومان خواهد بود.

باخبر باشید

عرضه اینترنتی همچنان بی اثر 

برنج 6۰هزار تومان گرانتر به فروش  می رود
مریم فکری

برنج 35 هزار تومانی ابتدای امسال، حالا به 
قیمت ۹5 هزار تومان در سفره خانوار ارزش 
پیدا کرده اســت. این یعنی با توجه به سرانه 
مصــرف 3۹ کیلویی برنج برای هر نفر، یک 
خانوار ۴ نفره ســالانه باید حدود 15 میلیون 
تومان فقط برای برنــج هزینه کند. آن هم 
در شرایطی که پایه حقوق یک کارگر برای 
ســال 1۴00 کمتر از 3 میلیون تومان تعیین 

شده است.
در ایــن میان، گزارش های رســمی دولت، 
گرانی شــدید برنج را تایید می کند. براساس 
گزارش مرکز آمار ایران، متوسط قیمت برنج 
ایرانــی درجه در دی ماه امســال 5۶ هزار و 
۹31 تومان بوده اســت. بنا به این گزارش، 
برنج در بازار حداقل هر کیلو ۴۷ هزار تومان 
و حدکثر ۶۴ هزار و 11۷ تومان قیمت داشته 
است. این اعداد نشان می دهد که برنج فقط 
در دی ماه 10.۲ درصد رشــد داشــته است. 
این در حالی اســت که عددی که مربوط به 
افزایش برنج در طول یک سال گذشته دیده 
می شــود، از گرانــی ۶8.5 درصدی حکایت 

دارد.
با وجــود این آمار، گزارش هــای میدانی از 
ســطح بازار حکایت از آن دارد که هم اکنون 
هر کیلوگرم برنج ایرانی در بازار از 55 تا ۹8 

هزار تومان به فروش می رسد.
در حوزه برنج خارجی نیز در طول یک ســال 
گذشــته ۲1.8 درصد افزایش قیمت داشتیم؛ 
به این شــکل که به طور متوسط قیمت هر 
کیلو برنج خارجی درجــه یک از ۲3 هزار و 
۷۲5 تومان در دی ماه ســال گذشته به ۲8 

هزار و 8۹1 تومان تغییر کرده است.
این در شرایطی اســت که گزارش ها نشان 
می دهد که با وجود ســیر نزولی قیمت دلار، 
نرخ خرده فروشی انواع برنج خارجی در بازار 
مصرف همچنان در حال افزایش اســت؛ به 
طوری که برنج هندی و پاکســتانی در مرز 
قیمتــی 33 تا 35 هزار تومــان قرار گرفته 
اســت.در این میان، دولت با عرضه اینترنتی 
به جنگ گران فروشــی در بــازار برنج آمده 
اســت؛ اما در این مدت هنوز اتفاقی در بازار 
برنج نیفتاده اســت و کمافی السابق قیمت ها 
در مســیر صعودی حرکت می کند. قاسمعلی 
در  بنکــداران  اتحادیه  دبیــرکل  حســنی، 

گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین گفته بود: 
اگر توزیع هوشــمند برنج به صورت ادامه دار 
باشد، در بازار تاثیرگذار باشد، اما اگر محدود 

باشد، تاثیر ندارد.
حسنی متذکر شده بود: ما امیدواریم گفته ها 
با عمل یکی باشــد و دولت در جهت بهبود 

روند بازار حرکت کند.
چطور شد برنج ۳۵ هزار تومانی، 9۰ هزار 

تومان شد؟
اما چرا برنج نســبت به فصل برداشــت، به 
دو برابــر و نیم قیمت به فــروش می رود؟ 
در همین رابطه غلامرضا شــریعتی، نماینده 
مردم بهشــهر در مجلــس می گوید: قیمت 
برنج خریداری شده از کشاورزان بستگی به 
نوع برنج دارد، برنج بر اساس سطح کیفیت 
نرخ گــذاری شــده و از کشــاورز خریداری 
می شــود، اما قیمتی که امروز برنج در بازار 
عرضه می شــود، تقریبا ۶0 درصد بیشتر از 
قیمتی است که از کشــاورز خریداری شده 
اســت.وی می افزایــد: در بهترین وضعیت، 
برنجی که بالاترین کیفیت را دارد در استان 
مازندران با نرخ کیلویــی 35 هزار تومان از 
کشــاورز خریداری می شــود، اما در بازار با 
قیمــت کیلویی 80 تا ۹0 هزار تومان عرضه 
می شــود.نماینده مردم بهشــهر در مجلس 
متذکر می شــود: مصرف ســالیانه برنج در 
کشــور کاملا مشخص اســت. میزان تولید 
برنج در کشــور نیز رقم معینی اســت. پس 
دولت باید به گونــه ای برنامه ریزی کند که 
تعادل بین عرضه برنج در بازار و نیاز جامعه 
برقرار شود، پس در اینجا نقش دولت بسیار 
مهم است.شــریعتی تصریح می کند: دولت 
باید به وظیفه خود در خصوص برنامه ریزی 
و نظارت دقیــق برای تنظیم بازار عمل کند 
برنج و گندم از کالاهای اساسی سفره مردم 
اســت. وظیفه دولت اســت که سفره مردم 
را تامین کرده و اجازه ندهد ســفره مردم با 
تنش های فراوان هر روز کوچک تر شود. باید 
بین مصرف جامعه، تولید برنج و واردات برنج 

تعادل برقرار شود.
وی تاکیــد می کند: عامــل دوم، دلال بازی 
اســت که عده ای بــه راه می اندازند؛ با نرخ 
پاییــن برنــج را خریداری و چندیــن برابر 
قیمت در بــازار عرضه می کنند. متاســفانه 
دستگاه های نظارتی نیز به وظیفه خود عمل 

نمی کنند. مــا آب را هم رها کنیم تبدیل به 
سیل شــده و به جامعه آسیب می زند. قیمت 
تولیــد و فرآوری برنج و ســود تولیدکننده و 
تعزیرات  است.  کاملا مشخص  عرضه کننده 
باید به این موضوع ورود جدی داشته باشد، 
بایــد با اعمال نظارت دقیق دســت دلالان 
بریده شــده و جلوی افزایش قیمت افســار 

گسیخته گرفته شود.
کشاورز تولید جدیدی نداشته که بخواهد 

برنج را گران کند
منصــور علــی زارعــی، عضو کمیســیون 
کشــاورزی مجلس نیز درباره گرانی مجدد 
برنــج ایرانــی می گوید: هزینه هــای تولید 
افزایش یافته است، اما اکنون کشاورز تولید 
جدیدی نداشــته که بخواهــد برنج را گران 
کند. امســال برنج ایرانی به قیمت 30 تا 35 
هزار تومان از کشــاورز خریداری شده است. 
گرانی مجدد برنج ایرانی دســت واسطه ها و 
دلالان اســت.وی در مورد واردات برنج نیز 
عنوان می کند: بعضی واردات برنج را عامل 
گرانی معرفی می کنند و این در حالی اســت 
کــه واردات برنج منعی نــدارد. در یک بازه 
زمانی )زمان برداشــت برنج ایرانی( واردات 
طبق قانون ممنوع شد و بعد از چند ماه آزاد 

شد. برنج نیازمند ارز ترجیحی هم نبود.
نماینده مــردم ســادی در مجلس تصریح 

می کند: کشــاورزان ایرانی امسال ۲ میلیون 
تن برنج تولید کردند. چیزی نزدیک به ۷00، 
800 هزار تن برنج بیشــتر نیاز داشــتیم که 
دولت دستور داد وارد شود. به عبارت دیگر با 
کمبود برنج مواجه نبودیم که تقاضای برنج 
ایرانی زیاد شــود و گرانی را به دنبال داشته 

باشد.
زارعی علت گرانی مجدد برنج ایرانی را نبود 
نظــارت بر بازار عنــوان می کند و می گوید: 
کنترل قیمت برنج از دست دولت خارج شده 
اســت. دولت وظیفه کنترل بازار را برعهده 
دارد. دولــت ابزارهای مهمــی برای دخالت 
در بازار دارد. از تخصیص ارز ۴۲00 تومانی 
بگیریــد تــا افزایش یا کاهش صــادرات و 

نظارت در بازار.
مسوول اصلی گرانی برنج کیست؟

در همین حال، علیرضا عباسی، نایب رییس 
دوم کمیســیون کشــاورزی مجلس درباره 
گرانی مجدد برنج ایرانی می گوید: شــرایط 
اقتصادی برای جهادگــران عرصه تولید که 
امنیت غذایی کشــور را تامین می کنند، باید 
نهاده های کشاورزی در یک  باشد.  به صرفه 
بــازه زمانی به خاطر تغییــر قیمت ارز، دچار 
تغییراتی شــد که روی معیشــت کشاورزان 
تاثیر گذاشــت. از طرف دیگر، قیمت عرضه 
شــده به بازار اصــلا بــرای مصرف کننده 
اگــر  می افزایــد:  نیســت.وی  مطلــوب 
مصرف کننده نتواند کالایی را خریداری کند، 
در نهایــت تولیدکننده ضرر می کند. بنابراین 
باید تناسبی بین قیمت تولید و مصرف وجود 
داشته باشد.نماینده مردم کرج در مجلس با 
اشاره به پایان یافتن فصل برداشت برنج در 
شهریور ماه تصریح می کند: افزایش قیمتی 
که از شهریور ماه تا امروز در بازار برنج وجود 
داشــته، به جیب کشاورز نرفته است چرا که 
اصلا کشاورز کشتی نکرده است که افزایش 
قیمت داشته باشد. تنها دلالان هستند که در 

بازار سوداگری می کنند.
عباسی با اشــاره اجرایی شدن قانون تمرکز 
وظایــف جهاد کشــاورزی و واگذار شــدن 
اختیــارات بازرگانی محصولات کشــاروزی 
به این وزارت خانه، متذکر می شــود: مسئول 
اصلی گرانی غیرمنطقــی برنج وزارت جهاد 
کشاورزی است. وزارت جهاد کشاورزی توان 
مدیریت بــازار را ندارد و در زمینه نظارت بر 

قیمت ها کوتاهی کرده اســت. ما در مجلس 
پیگیر این موضوع هستیم.

وی یادآور می شــود: همه تلاش ما این بود 
که با قانون تمرکــز، اختیارات وزارت جهاد 
کشاورزی را افزایش دهیم. به همین خاطر، 
بنده کوتاهی در ماجــرای برنج را از وزارت 
جهاد کشــاورزی می بینم. کشــور ما برنج 
خارجــی را بــا قیمت نیم دلار وارد کشــور 
می کنــد. چه اتفاقی می افتــد که هم اکنون 
در بــازار نمی توان برنــج خارجی 13 – 1۴ 
هزار تومانی خریــد؟ حتی برنج خارجی ۲0، 
30 هزار تومانی هم پیدا نمی شــود. بنابراین 
ســامان دهی بازار برنج به عهده وزارت جهاد 

کشاورزی است.
۸۰ درصد برنج از دست کشاورزان خارج 

شده است
بنکداران  اتحادیه  دبیرکل  قاسمعلی حسنی، 
نیز در همین خصوص می گوید:  موادغذایی 
ظرف 5 ماه گذشــته فروشندگان استان های 
شمالی هستند که چندین بار افزایش قیمت 

داده اند و ما ناچاریم که از آنها بخریم.
به گفته وی، در حــال حاضر گروهی دلال 
و عمده فروش در استان های شمالی کشور 
اقدام به گران فروشی می کنند که این مساله 

باید از سوی مسوولان دنبال شود
او متذکر می شود در واقع تهران و شهرهای 
دیگر چــون خریدارند، تعیین کننده نرخ برنج 
نیســتند و دخالتی در ایــن خصوص ندارند، 
اما فروشــنده )ســه استان شــمالی کشور( 

تعیین کننده نرخ برنج داخلی هستند.
دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی بر این 
باور اســت که هر کاسبی در شهرهای دیگر 
به دنبال خریــد محصول برنج با قیمت های 
کمتر اســت تا بتواند محصول بیشــتری را 
تامیــن کند، بنابراینافزایــش قیمت برنج به 
ضرر اســت، اما عده ای ســودجو به صورت 

غیرقانونی اقدام به گران فروشی می کنند.
تقی جعفریان، رییس اتحادیه شالیکوبی داران 
مازندران نیز از پرده از حضور احتکارکنندگان 
برنج در بازار برداشــته و می گوید 80 درصد 
برنج از دســت تولیدکنندگان و کشــاورزان 
خارج شــده و در انبارهای افرادی است که 
تمایلی به عرضــه آن ندارند و می خواهند با 
دپو برنــج کنترل بازار ایــن محصول را در 

دست بگیرند.

دولت با عرضه 
اینترنتی به جنگ 
گران فروشی در بازار 
برنج آمده است؛ اما در 
این مدت هنوز اتفاقی 
در بازار برنج نیفتاده 
است و کمافی السابق 
قیمت ها در مسیر 
صعودی حرکت می کند
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توجه به بازآفرینی شهری تا ارائه الگوهای معماری 
ایرانی-اسلامی برای رفع چالش های شهرنشینی

مجمع روسای کمیسیون های شهرسازی 
مراکز استان های کشور با صدور بیانه ای 
خواستار توجه به بازآفرینی شهری و ارائه 
الگوهای معماری ایرانی-اســلامی برای 

رفع چالش های شهرنشینی شد.
 به گــزارش ایســنا، روح الــه امرالهی 
سخنگوی مجمع روسای کمیسیون های 
شهرسازی مراکز اســتان های کشور با 
اشاره به برگزاری اولین جلسه مجمع در 

شــهر تبریز، اظهارکرد: اولین جلسه مجمع روسای کمیســیون های شهرسازی مراکز استان 
های کشور در تاریخ 15 بهمن ماه در شهر تبریز با محوریت بازآفرینی شهری و در قالب سه 

کمیته طراحی شهری، شهرسازی و بازآفرینی شهری برگزار شد.
وی با اشــاره به بیانیه پایانی این مجمع، گفت: نمایندگان مردم در شــوراهای اسلامی شهر 
از وزارت راه وشهرســازی انتظار دارند در خصوص ساماندهی بافت های حاشیه نشینی نسبت 
به تامین زمین، اعتبارات مالی و ارائه تســهیلات تشویقی جهت بهسازی و بازآفرینی شهری 
حمایت کنند.امرالهی با اشاره به اینکه یکی از موارد دیگر درخواستی از وزارت راه و شهرسازی، 
بازگرداندن حق رأی روســای کمیسیون های شهرسازی و معماری در کمیسیون ماده 5 می 
باشــد، عنوان کرد: از دیگر موارد مد نظر، اجرای طرح اقدام مســکن ملی است که انتظار می 

رود ساخت مسکن در این طرح متناسب با فرهنگ ایرانی-اسلامی مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: روســای کمیسیون های شهرسازی شهرهای مراکز استان از شهرداری ها انتظار 
دارند ناظر به بندهای 1۴ و ۲1 ماده قانون شــهرداری ها با ایجاد دفاتر تسهیل گری در بافت 
های فرســوده در جهت بازآفرینی محلات هدف، برنامه های لازم را جهت حصول این مهم 
پیگیری نمایند.سخنگوی مجمع روسای کمیسیون های شهرسازی مراکز استان های کشور، 
گفت: در بیانیه نهایی از وزارت علوم، تحقیقات و فناوری انتظار می رود که مراکز دانشگاهی 
را موظف نماید تا طرح ها و الگوهای معماری متناســب با فرهنگ غنی ایرانی-اسلامی برای 

ساختمان ها و نماهای ساختمان به جامعه و شهروندان ارائه نمایند.
بر اساس گزارش مجمع روسای کمیسیون های شهرسازی مراکز استان های کشور، همچنین 
در بیانیــه پایانی، تامین اعتبارات ملی در جهت حفاظت و مرمت آثار، ابنیه تاریخی و فرهنگی 

شهرها از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، مطالبه شد.
 

  رد رشوه پنج میلیارد ریالی توسط 
قاضی پاک دست

رئیس کل دادگستری استان کرمان از رد 
رشــوه پنج میلیارد ریالی )۴۲ سکه تمام 
بهار آزادی( توســط قاضی پاک دســت 
ســیرجانی خبر داد و گفت: در این رابطه 
فرد رشــوه دهنده نیز دســتگیر شده و 
جهت بررسی زوایای موضوع، تحت قرار 

بازداشت به سر می برد.
به گزارش ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه 
یدالله موحد در تشــریح این خبر افزود: با 

ارجاع پرونده ای با عناوین اتهامی انتقال مال غیر) ۲5 درصد از عایدات معدن ســنگ آهن(، 
خیانت در امانت، تحصیل مال از طریق نامشــروع و تبانی برای بردن مال غیر به دادســرای 
ســیرجان و عدم نتیجه بخشــی تلاش های برخی افراد به منظور جلوگیری از تکمیل مراحل 

رسیدگی به این پرونده،  مراتب در شعبه 101 مورد رسیدگی قانونی قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: در حین رسیدگی به این پرونده، فردی با مراجعه به شعبه و اعلام حضور 
خود از طرف متهمان پرونده، قصد داشــت با اعمال نفوذ و دادن رشــوه پنج میلیارد ریالی به 
دادرس مربوطه، مســیر پرونده را منحرف سازد.رئیس کل دادگســتری کرمان ادامه داد: در 
این رابطه، قاضی مربوطه ضمن اعلام مراتب به حفاظت و اطلاعات دادگســتری و سپس با 
اســتقرار تیم عملیات حفاظت و اطلاعات دادگستری استان کرمان فرد رشوه دهنده دستگیر 
شــد و در حال حاضر جهت بررسی زوایای موضوع، تحت قرار بازداشت به سر می برد.موحد، 
وجود قضات پاک دست را از سرمایه های عظیم دستگاه قضایی دانست و تاکید کرد: قضات و 
کارکنان خدوم، انقلابی و جهادی مایه افتخار دســتگاه قضایی است.وی اظهار داشت: قضات 
و کارکنان دســتگاه قضایی در کمال ســلامت و ایثارگرانه خدمات قضایی را به مردم شریف 
اســتان ارائه می کنند و انتظار می رود که مردم نیز این خدمتگزاران خود را بشناسند و دستگاه 

قضایی استان هم باید قدردان این تلاشگران باشد.

  بازی با اسلحه مرگ خواهر ۱۴ ساله را 
رقم زد

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس کرمانشاه 
گفت: بــازی کودک ۶ ســاله در یکی از 
روســتاهای کنگاور با اســلحه شــکاری 
مجــوزدار پدر، باعث شــلیک به ســمت 
خواهــر 1۴ ســاله و در نهایت مرگ وی 
روز  یــاری«  »محمدرضا  شد.ســرهنگ 
چهارشــنبه به خبرنــگار ایرنا گفت: پس 
از اعلام مرکز فوریت های پلیســی 110 
مبنی تیراندازی منجر به جرح در روستای 

محمدآباد کنگاور که دختر 1۴ ســاله ای مورد اصابت گلوله قرار گرفته و به بیمارســتان منتقل 
شده است، ماموران پاســگاه کرماجان به این مرکز درمانی مراجعه کردند.وی ادامه داد: پس از 
حضور ماموران در بیمارســتان و انجام تحقیقات لازم مشــخص شد پسر ۶ ساله ای که همراه 
خواهر 1۴ ساله اش تنها در منزل حضور داشته به اسلحه شکاری پدرش دسترسی پیدا کرده و 
حین بازی کردن با آن باعث شــلیک گلوله ساچمه ای می شود.سرهنگ یاری تصریح کرد: بر 
اثر شلیک صورت گرفته، دختر 1۴ ساله خانواده نیز از ناحیه قفسه سینه مورد اصابت قرار گرفته 
و پس از انتقال به بیمارستان باوجود تلاش های صورت گرفته جان خود را از دست می دهد.

 

  آغاز ثبت نام در آزمون استخدامی 
آموزش و پرورش

ثبت نام نهمین آزمون استخدامی متمرکز دستگاه های اجرایی کشور سال 1۴00 از روزگذشته 
چهارشــنبه )۲۷ بهمن ماه( آغاز شده است و تا ۲ اســفندماه ادامه دارد. قرار است 3۴ هزار و 
800 نفر از طریق این آزمون در وزارت آموزش و پرورش اســتخدام شــوند.به گزارش ایسنا، 
بــه گفته وزیر آموزش و پرورش، در کنار پذیرش افراد از طریق کنکور سراســری، هرســاله 
آزمون اســتخدامی به منظور تامین نیرو برگزار می شود که افراد پذیرفته شده باید در دوره های 
مهارت آموزی دانشــگاه فرهنگیان شــرکت کنند که موســوم به ماده ۲8 اساسنامه دانشگاه 
فرهنگیان است. سهمیه استخدامی دریافت شده برای سال جاری، 3۴ هزار و 800 نفر است. 
طبق اعلام سازمان سنجش آموزش کشور، ثبت  نام برای شرکت در نهمین آزمون استخدامی 
www. متمرکز دستگاه های اجرایی کشور از طریق درگاه اطلاع رسانی این سازمان به نشانی

sanjesh.org انجام می شود و متقاضیان می توانند در مهلت مقرر )۲۷ بهمن تا دوم اسفندماه 
1۴00( برای شرکت در آزمون ثبت نام کنند.نهمین آزمون استخدامی دستگاههای اجرایی در 
دو زمان جداگانه برگزار می شــود. کارت شــرکت در امتحان مذکور برای رشته های شغلی 
مربوط به آموزش و پرورش از روز سه شنبه )13 اردیبهشت ماه 1۴01( قابل مشاهده و دریافت 
اســت و آزمون استخامی برای رشته های شــغلی مربوط به وزارت آموزش و پرورش در روز 
جمعه )1۶ اردیبهشت ماه( در تهران و با توجه به آمار شرکت کنندگان، حسب مورد در مراکز 

استان ها برگزار خواهد شد.

خبر

جلسات »صوری« مشاوره های طلاق !
»طـلاق توافقـی نبایـد بـه سـهولت انجام 
بـه سـمت جدایـی  نبایـد مشـاوره  شـود، 
باشـد، بلکـه مشـاوران باید مشـکل را حل 
کننـد« اینهـا تاکیـدات رئیـس جمهـوری 
از  پیـش  مشـاوره های  کیفیـت  پیرامـون 
طـلاق توافقـی اسـت. اگرچـه دادگاه پیش 
از صـدور رای طـلاق توافقـی بـا هـدف 
افزایـش بازگشـت به زندگی مشـترک و به 
اجبـار تمـام زوجین خواهان طـلاق توافقی 
جلسـات  ایـن  در  شـرکت  بـه  مکلـف  را 
تاثیـر  و  کیفیـت  امـا  کنـد  مـی  مشـاوره 
خدمـات مشـاوره کـه یـا از سـوی مرکـز 
امور مشـاوران وابسـته به قـوه قضاییه و یا 
مراکـز تحت نظر سـازمان بهزیسـتی ارائه 
مـی شـوند، همچنـان مورد سـوال اسـت.
حمایـت  قانـون   1۶ مـاده  بـا  مطابـق 
خانـواده، قـوه قضاییه موظف اسـت مراکز 
دادگاه هـای  کنـار  در  را  خانـواده  مشـاوره 
خانـواده بـه منظـور جلوگیـری از افزایـش 
اختلافـات خانوادگـی و طـلاق و به منظور 
سـعی در ایجـاد صلح و سـازش ایجاد کند؛ 
در واقـع بـه جز مراکز وابسـته به سـازمان 
بهزیسـتی کـه در رونـد طـلاق توافقـی به 
مراکـز  ایـن  می دهنـد،  مشـاوره  زوجیـن 
مشـاوره خانـواده وابسـته بـه قـوه قضاییه 
خدمـات  ارائـه  و  فعالیـت  حـال  در  نیـز 
مشـاوره روانشـناختی بـه زوجیـن خواهان 

طـلاق توافقـی هسـتند.
در ایـن میـان آنچه دربـاره کیفیت خدمات 
مشـاوره ارائـه شـده از برخی مراکـز عنوان 
می شـود، حاکیسـت ایـن جلسـات نـه تنها 
تبدیـل بـه جلسـات »صـوری« شـده اند و 
بعضـا حتـی بـدون حضـور زوجیـن و تنها 
بـا حضـور وکلا برگـزار مـی شـوند، بلکـه 
مشـاوران تنهـا به بیان جملاتی کلیشـه ای 
نظیـر »در زندگـی گذشـت داشـته بـاش« 
و »صبـور بـاش« بسـنده کـرده لـذا نتایج 
زندگـی و صلـح و سـازش  بـه  بازگشـت 
زوجیـن و انصـراف از طـلاق توافقـی پس 
از شـرکت در ایـن جلسـات بسـیار کمتـر 
از حـد انتظـار بـوده و بعضـا ندرتـا صورت 
می گیـرد. امـا متولیـان ایـن مراکـز نظـر 

دارند. دیگـری 
بـا این حال اگرچـه مطابق با دسـتورالعمل 
نحـوه تشـکیل و فعالیـت مراکـز مشـاوره 
وابسـته بـه قـوه قضائیـه، اینطـور بـه نظر 
سـختی  و  سـفت  فرآینـد  کـه  می رسـد 
بـرای گزینـش مشـاوران بـه منظـور ارائه 
مشـاوره های حرفه ای در ایـن مراکز انجام 
رئیـس سـازمان  گفتـه  بـه  امـا  می شـود، 
نظـام روانشناسـی و مشـاوره کشـور، بعضا 
متخصصـان بـه کار گرفتـه شـده در ایـن 
روانشناسـی و  افـراد خبـره حـوزه  مراکـز 
مشـاوره نبـوده و بعضـا افـرادی بـه عنوان 
مشـاورین طـلاق توافقـی در ایـن مراکـز 
سـازمان  نظـر  از  کـه  می شـوند  انتخـاب 
کشـور  مشـاوره  و  روانشناسـی  نظـام 

»اهلیـت« ایـن کار را ندارنـد.
در ایـن میـان کارشناسـان معتقدنـد نبایـد 
ضـرورت نظارت بـر کیفیت فعلی جلسـات 
قیمـت  بـه  طـلاق،  از  پیـش  مشـاوره 
سـخت تر شـدن روند طـلاق توافقـی تمام 
شـود؛ چراکـه طـلاق توافقـی بـه خـودی 
خـود پیچیـده اسـت و اطالـه ی ایـن امـر 
عمدتـا بـه ضرر زنـان بـوده و در مـواردی 
)پیامـد  فاسـد«  »تالـی  بـه  منجـر  حتـی 
و  عـرف  از  خـارج  روابـط  و  نامطلـوب( 

می شـود. نامشـروع 
مشاوره های طلاق در مواردی نتیجه 

عکس داده  است
دکتـر محمـد حاتمی، رئیس سـازمان نظام 
ایـن  در  کشـور،  مشـاوره  و  روانشناسـی 
بـاره بـه ایسـنا گفت: مسـاله مشـاوره های 
طـلاق چنـد سـالی اسـت کـه بـه دغدغه 
مسـئولان کشـور تبدیـل شـده و شـاید به 
همیـن دلیـل بـوده کـه مجلـس شـورای 
خانـواده،  حمایـت  قانـون  در  اسـلامی 
قـوه قضاییـه را مامـور کـرده در راسـتای 
را  مراکـزی  طـلاق  وضعیـت  سـاماندهی 
بـرای ارائه مشـاوره قبل از طلاق تاسـیس 
کنـد امـا متاسـفانه برداشـت قـوه قضاییـه 
از ایـن مـاده قانونـی درسـت اجـرا نشـده 
و موجـب شـده در جهـت مشـاوره طـلاق 
چنـدان گام هـای مثبتی برداشـته نشـود و 

در مـواردی نتیجـه عکس هم داده اسـت.
رئیس سـازمان نظام روانشناسـی و مشاوره 
کشـور بـا بیـان اینکـه قـوه قضاییـه اقدام 
بـه ایجـاد مراکـزی بـرای ارائـه خدمـات 
پروانـه  دادن  و  از طـلاق  پیـش  مشـاوره 
ارائـه  بـرای  افـراد  بـه  خانـواده  مشـاوره 
خدمـات روانشناسـی و  مشـاوره می کنـد، 
تصریـح کـرد: دادن پروانه مشـاوره خانواده 
بـه افـراد بـرای ارائه خدمـات روانشناسـی 
و مشـاوره از سـوی هـر نهـاد و ارگانـی به 
جـز سـازمان نظـام روانشناسـی و مشـاوره 
بـرای  اسـت.  غیرقانونـی  کامـلا  کشـور  
تاسـیس مرکـز هـم بایـد ارگان هـا طبـق 
ضوابـط موجود سـازمان نظام روانشناسـی 
مدیـر  و  کننـد  عمـل  کشـور  مشـاوره  و 
بایـد فـرد روانشـناس  فنـی مرکـز حتمـا 
از سـازمان نظـام  دارای پروانـه  اشـتغال 
از  باشـد.  کشـور  مشـاوره  و  روانشناسـی 
سـوی دیگـر محـور عملکـرد و چگونگـی 
ارائـه خدمات روانشناسـی و  مشـاوره افراد 

نیـز بایـد مشـخص باشـد.
طلاق توافقی؛ طلاقی که زن توانسته 

مرد را با بخشیدن حقوق خود راضی به 
طلاق کند

یـک  پایـه  وکیـل  مقدسـی،  سـمیرا 
دادگسـتری هـم درباره مشـکلات پیرامون 
طـلاق توافقـی بـرای زنان به ایسـنا گفت: 
طـلاق توافقـی بـه معنـای طلاقـی اسـت 
کـه زن توانسـته بـه هـر طریقـی اعـم از 
بخشـیدن کل مهریـه یا حقـوق مالی خود 
مثـل نفقـه و اجـرت المثـل و یـا حضانـت 
بچـه هـا بـه شـوهر، مـرد را راضی بـه امر 

کند. طـلاق 
فرآیند فرسایشی و بعضا تحقیرکننده 

طلاق توافقی برای زنان
 وی بـا بیـان اینکـه بیشـتر و در مـواردی 
تمـام بـار طلاق توافقی بر دوش زن اسـت 
چراکـه مـرد نیـازی بـه گرفتـن توافق زن 
بـرای دادخواسـت طـلاق از جانـب خـود 
نـدارد و در طـلاق توافقـی ایـن زن اسـت 
کـه بـا بخشـیدن تمـام حقـوق خـود مـرد 
را راضـی بـه طـلاق توافقـی کرده اسـت، 

ادامـه داد: از ایـن رو طـی طـلاق توافقـی 
حتـی مـرد بـه خـود زحمـت نمی دهـد به 
دادگاه آیـد و یـا در جلسـات مشـاوره پیش 
از ازدواج شـرکت کنـد. بـا دادن وکالـت در 
طـلاق بـه زن، امـکان طـلاق توافقـی را 
بـرای زن فراهـم مـی کنـد و در هیچ یک 
از مراحـل فرآینـد دادرسـی شـرکت هـم 
نمـی کنـد. در ایـن میـان زن بـا دادگاهی  
فرسایشـی،  بسـیار  کـه  می شـود  مواجـه 
متحمـل  گاهـی  و  کننـده  تحقیـر  بعضـا 

کننـده هزینـه بالایـی بـرای زن اسـت.
جلسات »صوری« و »بی کیفیت« 

مشاوره های طلاق
اینکـه  بیـان  بـا  دادگسـتری  وکیـل  ایـن 
تمـام وکلا موافق مشـاوره پیـش از طلاق 
بـه  عمـلا  مشـاوره ها  ایـن  امـا  هسـتند 
مشـاوره هـای صـوری و حتی یـک طرفه 
و تنهـا معطـوف بـه زنـان مبـدل شـده اند، 
ادامـه داد: بعضـا چـون زن از مـرد وکالـت 
در طـلاق گرفتـه و در واقـع توانسـته مـرد 
را بـرای طـلاق راضـی کنـد، مـرد هیـچ 
فرآینـد طـلاق  در  بـرای حضـور  الزامـی 
بـرای خـود احسـاس نمـی کنـد و حتـی 
در جلسـات مشـاوره طـلاق هـم شـرکت 
نمـی کنـد. در چنیـن شـرایطی خانـم بـا 
وکالتنامـه ای کـه از مرد بـرای طلاق دارد، 
بـا ارجـاع دادگاه بـه مشـاوره های پیـش از 
طـلاق می رود و در این جلسـات مشـاوره 
هیـچ تکلیفی بـرای اینکه مـرد هم حضور 
داشـته باشـد وجـود نـدارد. در ایـن میـان 
تنهـا هزینه جلسـات مشـاوره طلاق اسـت 
کـه با وجـود اینکـه کیفیتـی هـم ندارند و 
صـوری انجـام مـی شـوند، بـه دوش زن 
مـی افتـد چراکـه شـرکت در این جلسـات 
بـرای طـلاق توافقـی اجبـاری اسـت امـا 
آقـا در ایـن جلسـات شـرکت نکـرده و زن 
هزینه هـا را پرداخـت مـی کنـد. مـرد حتی 
در فرآینـد طـلاق توافقـی هزینه دادرسـی 

را هـم نمی پـردازد.
وی بـا طرح این پرسـش کـه وقتی مرد در 
ایـن جلسـات مشـاوره طلاق شـرکت نمی 
کنـد اصـلا چـه الزامی بـه شـرکت زن در 

ایـن جلسـات اسـت؟، دربـاره کیفیـت این 
جلسـات مشـاوره پیـش از طـلاق افـزود: 
بعضـا در ایـن جلسـات بـه زن بـه صورت 
اندرزهایـی  یـک طرفـه نصایـح و پنـد و 
بـاش، گذشـت  متواضـع  اینکـه  پیرامـون 
داشـته بـاش و صبور بـاش گفته می شـود 
کـه در نهایـت ایـن پنـد و اندرزهـا هیـچ 
اثـری بـر جلوگیری از طـلاق زوجین ندارد 
و زن در انتهای جلسـات نیز کار خودش را 
می کنـد. هـدف مـا ایـن اسـت که بـا ارائه 
ایـن مشـاوره ها زوجیـن را بـر سـر زندگی 
مشـترک بازگردانیـم امـا 80 درصـد ایـن 
مشـاوره هایی کـه مـن تجربه آنهـا را برای 
موکلیـن خـود داشـته ام صـوری هسـتند، 
هیـچ برگشـت بـه زندگـی از سـوی آنهـا 
ندیـده ام و عمـلا مفیـد و کارآمـد نیسـتند.

سخت کردن طلاق توافقی و »تالی 
فاسد« برای زنان

ایـن وکیـل دادگسـتری ادامـه داد: اغلـب 
صـوری  جلسـات  مشـاوره  جلسـات  ایـن 
هسـتند و پـس از اتمـام ایـن چهـار پنـج 
طـلاق  دادخواسـت  توانـد  مـی  زن  مـاه، 
ثبـت کنـد و سـپس جلسـه رسـیدگی  را 
گذاشـته می شـود و بیـن دو هفتـه تـا دو 
مـاه  )بسـته بـه شـلوغی آن شـعبه دادگاه 
رسـیدگی کننـده( می توانـد طـلاق بگیرد. 
در واقـع طـلاق توافقـی در حالـت عـادی 
طولانـی و بـه ضـرر خانم هـا اسـت و اگـر 
سـهولت از این نـوع طلاق توافقـی گرفته 
شـود بـه ضـرر خانم هـا اسـت.به گـزارش 
ایسـنا، بـه نظر مـی رسـد اگرچـه متولیان 
امر و مسـئولان بـرای جلوگیری از افزایش 
ابتـدا بایـد بـه بهبـود مسـائل  طـلاق در 
مهمـی نظیـر مسـائل اقتصادی و معیشـت 
زوجیـن کـه مسـتقیما بـر روان و آرامـش 
مسـیر  ادامـه  بـرای  شـوهر  و  زن  خیـال 
زندگی مشـترک  اثـر گذار اسـت بپردازند، 
امـا تاکیـد بـر اهمیـت مشـاوره های پیش 
ازدواج و تشـویق جوانـان بـه انجـام ایـن 
مشـاوره ها و از سـوی دیگـر نظـارت بـر 
کیفیـت مشـاوره های پیـش از طـلاق نیـز 

امـری ضـروری و بدیهـی اسـت.

سازمان حفاظت محیط زیست مخالف توسعه نیست
معاون توسعه مدیریت، حقوقی و مجلس سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: محیط زیست نه تنها مخالف توسعه 

نیست بلکه از توسعه پایدار حمایت می کند.
به گزارش ایرنا، اصغر دانشیان روز گذشته در آیین تودیع 
و معارفه مدیرکل محیط زیســت اســتان اردبیل با بیان 
اینکه توســعه پایدار بدون توجه بــه مولفه های محیط 
زیست امکان پذیر نیســت، افزود: اقداماتی که منجر به 

تخریب محیط زیست شود توسعه نیست.
وی با بیان اینکه در سال های اخیر گرفتن مجوز محیط 
زیســت برای طرح و پروژه ها الزامی شــده است، اظهار 

کرد: تهیه پیوســت زیســت محیطی بــرای پروژه ها و 
طرح ها در راســتای اصل پیشــگیری از تخریب محیط 
زیست ضروری است و این امر باید مورد توجه مدیران و 

مسئولان دستگاه ها و سازمان ها قرار گیرد.
او با اشــاره به اســتفاده بی رویه از منابع آب زیرزمینی 
بیان کرد: امروز بحران کم آبی یکی از مشکلات اساسی 
کشور است ، به طوری که استفاده از منابع زیرزمینی در 

مناطقی از کشور به 1۲0 درصد رسیده است.
دانشیان اضافه کرد: امروز مشکل استانهای چهارمحال 
بختیاری، یزد و اصفهان کمبود آب است و سیاست های 

غلط دهه های اخیر در استفاده از منابع زیرزمینی باعث 
شده علاوه بر نابودی سرمایه آیندگان در تامین آب مورد 

نیاز مشکل داشته باشیم.
معاون توســعه مدیریــت، حقوقی و مجلس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت ادامــه داد: اقدامات خوبی برای 
احیای دریاچه ارومیه انجام شده و این روند ادامه خواهد 

داشت.
در این آیین با اهدای لوحی از  زحمات سعید شهند تقدیر 
و حسن قاسم پور به عنوان مدیرکل محیط زیست استان 

اردبیل معرفی شد. 

ضوابط پلاک خودرو تاریخی بازبینی می شود  نامه مخالفت با رتبه بندی معلمان جعلی است
کارگروه شناســایی و صیانت از وسیله های نقلیه تاریخی با 
تاکید بر بازبینی دســتورالعمل ها و آیین نامه ها و استخراج 
موانع قانونی برای تســهیل در روند ارائه پلاک و شناسنامه 

تاریخی به خودروهای دارای صلاحیت برگزار شد.
به گزارش صبح امروز،در یکصد و ســی وهفتمین جلســه 
اعضای کارگروه شناســایی و صیانت از وســیله های نقلیه 
تاریخی محمدحســین صوفــی ـ رییس هیــأت مدیره و 
مدیرعامــل کانــون جهانگردی و اتومبیلرانــی با تأکید بر 
ضرورت بازبینی دســتورالعمل ها و آیین نامه ها و استخراج 
موانــع قانونی به منظور تســهیل در رونــد ارائه پلاک و 
شناســنامه تاریخی به خودروهای دارای صلاحیت، گفت: 
با توجه به حجم بالای تقاضای مالکان وســیله های نقلیه 
تاریخی، تا پایان امسال جلسات کارگروه به صورت هفتگی 

برگزار خواهد شد.
براســاس این تصمیــم کارگــروه، دارنــدگان و مالکان 
وسیله های نقلیه تاریخی با قدمت حداقل 30 سال و دارای 

اصالت کالبدی و ســلامت فنی، می تواننــد برای ثبت نام 
خودرو در سامانه دریافت پلاک تاریخی به نشانی اینترنتی 

www.taci.ir مراجعه کنند.
 این کارگروه در بازه زمانی فروردین تا مهرماه 1۴00 برای 
۴5 دستگاه خودرو، شناسنامه تاریخی و برای 8۹8 دستگاه 

نیز مجوز خروج موقت از کشور صادر کرده است.

ســخنگوی دولت گفت: نامه منتشــر شــده در خصوص 
مخالفت دولت با طرح رتبه بندی معلمان جعلی است.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، در پی انتشار تصویر 
نامه ای منسوب به رئیس جمهوری در فضای مجازی که در 
آن با طرح رتبه بندی معلمان مخالفت شده است، سخنگوی 

دولت این نامه را جعلی خواند.
علی بهادری جهرمی در حســاب کاربری خــود در توییتر 
نوشــت: » نامه منتشر شــده در خصوص مخالفت با طرح 

رتبه بندی معلمان جعلی است.«
یکــی از جمله مســائل بحث برانگیز در حــوزه آموزش و 
پرورش و تعلیم و تربیت کشــور مسئله رتبه بندی معلمان 
است طرحی که طرفداران و منتقدان جدی خود را به همراه 

دارد.
رتبه بنــدی بر اســاس اعلام مســئولان وزارت آموزش و 
پرورش فرآیندی اســت کــه منجر به ارتقــای کیفیت در 
آموزش و پرورش می شــود و هدف مســتقیم آن افزایش 

حقوق نیســت اما منجــر به افزایش حقوق هم می شــود، 
صلاحیت های عمومی شامل شــخصیت افراد، تخصصی 

شامل دانش و
توانمندی های آموزشــی و پرورشــی و حرفه ای شــامل 
مجموعه ای از شایســتگی ها، توانمندی ها و مهارت هایی 
اســت که معلم حین کار به دســت آورده و خــود را ارتقا 

می دهد و کاملًا مرتبط با شغل معلمی است.
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هادی منتظری ـ نوازنده کمانچه:

 ساز مثل چاقو است
 و باید دست اهلش بیفتد

هادی منتظری با تاکید بر الزام حضور فعال 
هنرمندان موسیقی در هر مقطع و شرایطی، 
می گوید: باید دیــد کار من به عنوان یک 
یا  موســیقیدان چیســت؛ سیاســی است 
اجتماعی و فرهنگــی هنری؟ اگر واقعا کار 
من هنری اســت باید در هر مقطعی سازم 

را بنوازم.
هادی منتظری ـ آهنگساز و نوازنده کمانچه 
ـ درباره علت تمایل نداشــتن عمده اساتید 

موســیقی برای حضور در جشنواره موســیقی فجر، گفت: باید با آنها صحبت کرد و دید چه 
مشــکلی دارند و ایرادی که به جشــنواره وارد می دانند چیســت؟ آیا مشکل آنها با نوع فرم 
جشنواره است؟ یا دستمزدی است که می دهند؟ که البته هزینه ای که جشنواره بابت هر اجرا 

به هنرمندان پرداخت می کند مبلغ پایینی است.
این نوازنده کمانچه ادامه می دهد: جشــنواره در ســال های گذشته پر شور و حال تر بود ولی 
برخی از موســیقیدان ها بنابر دلایلی با آن زاویه پیدا کرده اند. برگزارکنندگان جشــنواره باید 
ســعی کنند با اساتید موســیقی تعامل کرده و از آنها برای گفت وگو دعوت کنند تا اگر درباره 
جشــنواره نقاط ضعفی دیده می شــود، آنها را بیان کرده و سعی کنند نقاط ضعف را برطرف 

کنند، نه اینکه به فراموشی بسپرند.
او با بیان اینکه معتقد است که هنرمندان موسیقی بهتر است در جشنواره موسیقی فجر حضور 
داشته باشند تا اینکه بخواهند ارتباط خود را با آن قطع کنند، ادامه داد: اگر غیر از این بود من 

هم با جشنواره قهر می کردم و در آن شرکت نمی کردم.
منتظری همچنین در ادامه این گفت وگو به پخش نشــدن تصویر ساز از تلویزیون پرداخت و 
گفت: مشکل ما این است که صداوسیما ساز را نشان نمی دهد و به همین جهت مردم هنرمند 

و ساز را نمی شناسند. ما این همه سرود انقلابی داریم که با ساز ساخته شده اند.
او ادامه داد: ساز نیز مانند چاقو است، اگر به دست جراح دهید نجات می دهد و به دست یک 
خلافکار دهید جان می گیرد. موسیقی هم اگر دست یک انسان نادان باشد به ساخت قطعاتی 
ســخیف و ضعیف منجر می شــود ولی زمانی که به دست یک استاد سپرده شود آثاری خلق 
می کند که وقتی یک جهان آنها را بشنود با آن رشد کرده و به جهان بینی او کمک می کند.

  اختیار مجوز فیلم های نمایش خانگی به 
وزارت فرهنگ و سریال ها به ساترا سپرده شد

معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی 
وزارت فرهنــگ با بیــان برنامه های این 
سازمان برای تعامل با تهیه کنندگان فیلم ها 
جهت معرفی بسترهای نوین ارائه آثار بدون 
اتکا به اکران در ســینماها از سپردن اختیار 
مجوز فیلم های نمایــش خانگی به وزارت 

فرهنگ و سریال ها به ساترا سخن گفت.
حبیــب ایل بیگی در گفت وگو با ایرنا درباره 
برنامه های کمیتــه اکران آنلاین و نتایجی 

که از خروجی جلســات این کمیته به دست آمده است گفت: نخست باید به این مساله توجه 
داشت که خوشبختانه در سایه تسریع روند وکسیناسیون، ایجاد آرامش نسبی جاری در جامعه 
و بازگشــت رونق اکران ســینماها، بحث تمرکز تام و تمام بر اکران فیلم ها در وی اودی ها و 
بســترهای فضای مجازی مانند گذشــته در اولویت تهیه کنندگان و صاحبان آثار ســینمایی 

نیست.
وی افزود: موضوع اساسی آنست که اصولًا بسیاری از فیلم هایی که در سینمای ایران پروانه 
ســاخت و نمایش می گیرند مناسب اکران در سالن سینما نیستند، البته معتقدم طی چند سال 
اخیر در این حوزه ذائقه سازی صورت گرفته و این ذائقه به سمت وسوی خاصی رفته که باعث 
شده فکر کنیم که فقط یک گونه خاص از فیلم ها باید در سالن های سینمایی اکران شوند. به 
بیان ساده تر در سینماها فقط و فقط کمدی باید اکران شود. آن هم کمدی هایی که خیلی آثار 

فاخری نیستند و از سطح استاندارد پایینی برخوردارند.
ایل بیگی ادامه داد: اگر بخواهیم سالن های سینما فقط برای اکران این فیلم ها باشد اشتباهی 
بزرگ و راهبردی انجام داده ایم. وقتی در طول تاریخ ســینما نیز مداقه می کنیم در می یابیم 
که شــیوه اکران در جهان نیز اینگونه نبوده و نیســت، در امریکا طی هر سال بیش از هزار 
فیلم ســاخته می شود اما همه آنها اکران نمی شــوند و بخشی از آن به شبکه نمایش خانگی 
مــی رود. آن جا پخش کننده و ســینمادارها نیز در امر اکران دخیل هســتند و خیلی از مواقع 
پخش کنندگان و ســینماداران حاضر به اکران فیلم ها در سالن ها نیستند. برای تغییر این نگاه 
در کشورمان باید فکری کرد. تهیه کنندگان و کارگردانان ما فکر می کنند که باید آثارشان را 

فقط در سینما اکران شود

  انتقاد مدیر یک سینما از بی عدالتی جشنواره 
فجر در واگذاری فیلم ها میان استان ها

مدیر پردیس ســینمایی برفی مشهد 
با انتقاد از ســتاد برگــزاری چهلمین 
جشــنواره فیلم فجر گفت: ای کاش با 
در نظر گرفتن جمعیت شهرها عدالت 
میان سینماها برای اکران تمام فیلم ها 

فراهم می شد.
ناصر روئین تن در گفت وگو با ایسنا در 
رابطه با برگزاری نوزدهمین جشنواره 
فیلم فجر مشهد، اظهار کرد: متأسفانه 
فقط سه سینمای شهر مشهد سهمیه 
را  اکران فیلم های جشــنواره  رایگان 

دارا بودند که این موضوع باعث شــد سینماهای دیگر نتوانند تمام فیلم ها را اکران کنند و ما 
در پردیس ســینمایی برفی توانستیم فقط 8 فیلم را اکران کنیم . ای کاش که ستاد برگزاری 
چهلمین جشنواره فیلم فجر در تهران عدالت را اجرا می کرد. به نظرم مساوات و تقسیم فیلم 
بین تمام مراکز اســتان ها عدالت نبود، بلکه عدالت این بود که بر اســاس جمعیت و استقبال 

مردم هر شهر، تعداد فیلم ها و سینماهای اکران کننده بیشتر می شد.
وی افزود: در شــهر مشــهد با 3 میلیون و 500 هزار نفر جمعیت سه سینما سهمیه داشتند و 
شــهرهایی که جمعیت کمی داشتند نیز سه سینمای آن دارای سهمیه بودند. با توجه به این 
شــرایط طبیعتاً چون در مشهد ســینما هویزه و آفریقا دارای ظرفیت بیشتری بودند و برای 

حضور اهالی رسانه و هنرمندان مناسبت تر بودند، آن ها انتخاب شدند.
مدیر پردیس ســینمایی برفی در رابطه با اســتقبال مردم از فیلم های جشــنواره فیلم فجر و 
تماشــای آن در این سینما، بیان کرد: اگر شهر مشــهد را به دو قسمت تقسیم کنیم، تقریباً 
تمام ســینماها در ضلع جنوبی مشــهد قرار دارند و در ضلع شــمالی به غیر از سینما سیمرغ 
که در منطقه قاســم آباد اســت، ســینما وجود ندارد. به همین دلیل وجود پردیس سینمایی 
برفی در این منطقه خود به خود باعث می شــود که اســتقبال خوبــی از آن صورت بگیرد. 
خوشــبختانه افتتاح این ســینما با برگزاری جشنواره فیلم فجر مشــهد همزمان شد و این 
 جشــنواره باعث شد که سینما هم بیشــتر معرفی شــود و تمام فیلم ها در روز اول فروخته

 شد.
روئین تن ادامه داد: خوشــبختانه از روزی که پردیس ســینمایی برفی افتتاح شد با استقبال 
خوبی روبه رو شد. یکی از دلایل این استقبال مرکزیت آن است که در میدان جانباز واقع شده 
است. از نکات دیگر نیز می توان به تعدد سالن ها طراحی متفاوت و چیدمان صندلی با فاصله 

و بزرگتر بودن آن ها اشاره کرد.
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مروری بر پنجمین جشنواره شاهنامه خوانی بانوان
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ده
ن زا

سی
 ح

انه
رج

م
گار

برن
خ

فارسـی، به جز فردوسـی 
دیگـری  حماسه سـرایانِ 
هـم دارد امـا هیچ کـدام 
از آن هـا همچـون کتاب 
سـترگ و پرجـلالِ حکیـم 
مختلـفِ  ادوارِ  در  تـوس، 
تاریـخ مـورد وثـوق و اقبال 
طیف هـای  عمومـی 
مختلف جامعـه قرار نگرفت 
و بـه انـدازه ی شـاهنامه در 
بـه تصویـر کشـیدنِ اسـطوره ها و ارزش هـای 
انـدازه ی  بـه  نبودند.هیچ کـدام  انسـانی موفـق 
شـاهنامه موجـب پرورانـدنِ غـرور و باورهـای 
ملـی مـا نمی شـود و حـس تعلق خاطرمـان را 
زنـده نـگاه نمـی دارد تـا بـه واسـطه ی آن بـه 
توسـعه، آبادانـی و امیـد بـه سـازندگی ایـرانِ 

عزیزمان همت بگماریم.
در  بـزرگ،  خراسـان  در  مـا  حالی کـه  در 
نزدیک تریـن فاصلـه بـه فردوسـی از آن غافل 
سرشـناس  جامعه شناسـان  اغلـب  هسـتیم، 
دنیـا امـروزه بـه انحـاء مختلـف از اهمیـت و 
آبادانـی  و  توسـعه  در  ملی گرایـی  ضـرورت 
چیـزی  همـان  یعنـی  می گوینـد،  کشـورها 
آن  بـه  از هرچیـزی  بیشـتر  کـه در شـاهنامه 
اشـاره شـده و شـاید بـه همیـن خاطر بـود که 
روزنامه نـگار  شـاعر،  سرسـالاری،  محمدرضـا 
و مجـری نام آشـنای مشـهد شـش سـال قبـل 
پروپـوزالِ »جشـنواره شـاهنامه خوانی بانـوان« 
را نوشـت تـا ایـن جشـنواره روحِ تـازه ای بـه 
فضـای فرهنگـی مشـهد بدمـد و به واسـطه ی 
آن باورمنـدی و امیـد به حیات دوبـاره در ذهن 
و ضمیرمـان جوانـه بزنـد. جمعـه بیسـت و دوم 
بهمـن مـاه بـرای پنجمین دور از این جشـنواره 
بانـوان  مـی روم.  حضـور  کرانـه  موسسـه  بـه 
شـاهنامه خوان بـا انـواع لباس هـای رنگارنـگ 
کـه هرکـدام نمـادی از پوشـش زنـان ترکمـن 
شـمال خراسـان، لبـاسِ بانـوان دربـار غزنوی، 
پوشـش بانـوان قشـقایی، لباس محلـی منطقه 
کلات  و.. اسـت در ایـن جشـن حاضر شـده اند 
تـا شـکوه جشـنواره را چندبرابر کننـد و داوران 
نیز در صف اول نشسـته اند. وقتی در حاشـیه ی 
در خصـوص  دکتـر سرسـالاری  بـا  جشـنواره 
صحبـت  نقالـی  و  شـاهنامه خوانی  خواسـتگاه 
می کنـم، او بـه »گوسـان ها« اشـاره می کنـد و 
پاسـخ می دهـد: »گوسـان ها« یـک جامعـه ی 
بومـی و یـک گـروهِ قومی هسـتند کـه قبل از 
اسـلام و ابتـدای دوره ساسـانی هـم در ایـران 
بودنـد و بـا دوره گـردی، داسـتان های سـینه به 

می خواننـد. محلـی  ترانه هـای  و  سـینه 
شـاهنامه خوانی  »جشـنواره  علمـی  دبیـر   
بانـوان« ادامـه می دهـد: ایـن گـروه بـه چهـار 
اول  دسـته  کـه  می شـوند  تقسـیم  دسـته 
عاشـیق ها هسـتند کـه اغلـب دوتار نـواز بودند 
و ترانه هـای محلـی می خواندنـد.  بـه مـرور در 
کنارایـن افـراد نقال هـا شـروع بـه کار کردنـد 

کـه آن هـا نیـز داسـتان های ملـی و میهنی که 
سـینه به سـینه شـنیده بودنـد را با هنـر نمایش 
در هـم می آمیختنـد و آن را برای مـردم روایت 
می کردنـداو بـا اشـاره بـه اینکـه شـاهنامه در 
اواخـر قـرن چهـارم و اوایل قرن پنجم نگاشـته 
شـده، می افزایـد: یـک قـرن زمان برد تـا مردم 
نـامِ ایـن کتـاب را شـنیدند و متوجه آن شـدند 
اسـلام  از  قبـل  را  فعالیت شـان  نقال هـا  امـا 
آغـاز کـرده بودنـد منتهـا گوسـان ها در دورانِ 
بـه صـورت  قبـل از اسـلام داسـتان هایی کـه 
پراکنـده شـنیده بودنـد را نقالـی می کردنـد امـا 
پـس از نگاشته شـدنِ شـاهنامه، توجه شـان بـه 
سـترگ  کتـاب  ایـن  حماسـی  داسـتان های 
معطـوف شـد و دیگـر تنهـا ایـن داسـتان ها را 

کردند. نقـل 
از  دیگـری  گـروه  امـا  می کنـد:  اظهـار  وی 
شـاهنامه خوانی  ایـام  همـان  در  گوسـان ها، 
می کردنـد کـه سـاحتی بالاتـر از نقالی داشـت 
زمـان »شـاهنامه خوانی«  آن  در  نوعـی  بـه  و 
افـراد  ایـن  بـود.  »شـاهنامه دانی«  هم تـرازِ 
شـاهنامه را خوانده بودنـد و بـه زیر و بـم و تمامِ 
زوایـای آن مسـلط بودنـد و بـرای مـردم طـرزِ 
درسـت شـاهنامه خوانی را همـراه بـا تفسـیر و 

می دادنـد. ارائـه  تعبیـر 
سرسـالاری کـه توجـه  بـه حرفـه و رشـته ی 
و  شـاهنامه خوانی  بـا  همـواره  تحصیلـی اش، 
نقالـی مواجـه بـوده  می گویـد: طـی ۲5 سـال 
سـابقه ی فعالیـت ام در فضای فرهنگی مشـهد، 
ندیـده  شـاهنامه خوان  بانـوی  هیچ وجـه  بـه 
بـودم. افـرادی بودنـد ایـن کار را بـه صـورتِ 
پراکنـده انجـام می دادنـد و سـبک و شـیوه ی 
متفاوتی داشـتند  اما اساسـا در مشـهد شـیوه ی 
مدونـی برای ایـن کار وجـود نداشـت. بنابراین 
از  بهره گیـری  بـا  بشـود  شـاید  کـردم  گمـان 
امکانـات حداقلی مـان در »انجمـن سـیاوش« 

و همینطـور سـرمایه های انسـانی ایـن انجمن، 
ایـن   لـذا طـرح  راه انداخـت و  را  ایـن جریـان 
برنامـه را ریختیـم و برای اینکـه رقابتی هم در 
کار باشـد، جشـنواره راهـم در کنـار آن تعریـف 
کردیـم و سـالِ ۹۶ اولیـن دوره ی »جشـنواره 
در  کـه  شـد  برگـزار  بانـوان«  شـاهنامه خوانی 
آن سـال مـا تنهـا 15 شـرکت کننده داشـتیم و 
سـال های بعـد ایـن به بیـش از 100 نفر رسـید 
و بـه صـورت مـدون ادامـه پیـدا کـرد و اکنون 
هـم تبدیـل به یـک جشـنواره  ی تثبیت شـده و 

است. مسـتقل شـده 
داورانِ جشنواره

دوره ی  همـان  از  جشـنواره  ایـن  داوران 
نخسـتین، شـاهنامه پژوهان سرشـناس کشوری 
دکتـر  محصـل،  راشـد  دکتـر  نظیـرِ  بودنـد 
یاحقـی، محمدرضـا فرزیـن، علیرضـا قیامتـی، 
امیـر الهامـی، حسـین صالحـی، حامـد مهـراد، 
مهـدی زمانـی و امسـال هـم شـاهد حضـورِ 
افسـانه بایگان در صف داوران جشـنواره بودیم 
وقتـی با او در خصـوص این جشـنواره صحبت 
شـاهنامه خوانی  می دهـد:  پاسـخ  می کنـم 
توسـط بانـوان اتفاقی مبـارک و اقدامـی بزرگ 
اسـت کـه باعـث شـد ایـن دعـوت صمیمانه را 

بـرای داوری جشـنواره قبـول کنـم 
چندسـال  اینکـه  بـه  اشـاره  بـا  بازیگـر  ایـن 
قبـل از طریـق برنامـه ی جشـن مهـرگان بـا 
انجمـن سـیاوش آشـنا شـده اسـت، می گویـد: 
انجمـن  و  فردوسـی  خردسـرای  فعالیت هـای 
سـیاوش ارزشـمند اسـت، ایـن انجمـن همواره 
شـعر  نگه داشـتن  زنـده  بـرای  تـلاش  در 
فردوسـی اسـت و حمایـت و همراهـی بـا ایـن 
مسـئولیت  و  ملـی  وظیفـه ی  یـک  عزیـزان 

اسـت. اجتماعـی 
خط فکری متفاوت داوران

دکتـر امیر الهامـی نیز در خصوص اسـتانداردها 

و دقت نظـر ایـن جشـنواره ی فرهنگـی اظهـار 
داشـت: انجمـن سـیاوش، انجمنـی مردم نهـاد 
اسـت و بـدونِ حمایـت دولتـی اداره می شـود و 
سـرمایه ی آن، سـرمایه ی فکـری و اندیشـه ی 
عوامـل و دسـت اندرکاران این جشـنواره اسـت 
بنابرایـن نبایـد آن را بـا جشـنواره های دولتـی 
مقایسـه کـرد امـا اگـر پـای مقایسـه هـم در 
میان باشـد، در تناسـب بـا دیگر جشـنواره های 
آمـوزش،  لحـاظ  از  رویـداد  ایـن  فرهنگـی، 
دیگـر  از  نیـز  و..  تبلیغـات  گسـتره ی  داوری، 
بنابرایـن  نیسـت  جشـنواره های دولتـی عقـب 
مـن به این جشـنواره نمـره ی بالایـی می دهم.

ایـن اسـتاد ادبیات فارسـی در خصوص چیدمان 
دسـت اندرکارانِ  گفـت:  جشـنواره  داوران 
جشـنواره پنـج داور را بـا پنـج تفکـر مختلـف 
انتخـاب کرده انـد کـه این شـیوه بـرای انتخاب 
افـراد برگزیـده بسـیار حائـز اهمیـت اسـت، در 
حالی کـه داوران می توانسـتند همه گـی از یـک 
اسـتقبال  شـوند.الهامی  انتخـاب  فکـری  خـط 
فکـری  رشـد  در  را  مردمـی  جشـنواره های  از 
آن هـا حائـز اهمیـت دانسـت و بیـان کـرد: این 
جشـنواره، جشـنواره ای مردمـی اسـت کـه من 
و  می دانـم  اسـتان  در  بی بدیـل  اتفاقـی  را  آن 
امیدوارم جشـن پنجاهمین دوره ی آن را جشـن 

. یم بگیر
شرکت کنندگانِ این جشنواره رسولانِ 

فرهنگِ ایران  هستند
محمدرضـا فرزیـن، پژوهشـگر شـاهنامه هـم 
در خصـوص تاثیـر ایـن جشـنواره بـر اعتـلای 
مـن  می گویـد:  ایرانـی  هویـت  و  فرهنـگ 
بسـیار نیکبخـت ام کـه طـی ادوار مختلـف این 
جشـنواره، داوری ایـن رویـداد مهـم را برعهده 
داشـته ام. دسـت اندرکارانِ برگـزاری این رویداد 
مهـم فرهنگـی، زحمـاتِ زیادی می کشـند و از 
طرفی شـاهد هسـتم کـه بانوان شـرکت کننده 

هـم بـا تـلاش و اهتمـام در طـول سـال، بـه 
نواقـص  دنبـال درک مفاهیـم عمیـق و رفـع 
از  هرکـدام  بی گمـان  هسـتند.  خـود  خوانـش 
ایـن شـرکنندگان پیـک، رسـول و فرسـتاده ای 
دراجتمـاع خواهنـد بـود کـه می تواننـد فرهنگ 
فرهنـگ  دلبسـتگانِ  تمـام  بـه  را  ایران زمیـن 
ایرانـی انتقـال دهنـد.آرزو می کنـم ایـن رویداد 
مهـم در دیگر شـهرها نیـز آغاز بـه کار کند که 
اگـر این گونـه باشـد در آینـده ی نزدیک شـاهد 
تاثیـر به سـزای آن در نسـل آینـده خواهیم بود
گسترش شاهنامه خوانی مساوی با گسترش 

فرهنگ ایران است
دانشـگاه  دانشـیار  قیامتـی،  علیرضـا  دکتـر 
در  را  سـیاوش  نیزانجمـن  مشـهد  فردوسـی 
برگـزاری این رویداد پیشـگام دانسـت و افزود: 
ایـن جشـنواره نقـش مهمـی در زنـده کـردن 
اینکـه  همینطـور  دارد.  ایرانـی  حماسـه های 
ایـن ظرفیـت را دارد کـه تمامی بانـوان، اعم از 
دانشـگاهی، هنرمنـد، بانـوان خانـه دار و فعالین 
عرصه هـای اجتماعـی نیزدر آن شـرکت کنند و 
اگـر طیف های مختلـف از این رویداد اسـتقبال 

کننـد تاثیـر آن دوچنـدان خواهـد بـود.
ایـن پژوهشـگر شـاهنامه پرداختن به شـاهنامه 
رادر روزگارِ گسسـت ها و از خودبیگانگی ها حائز 
اهمیـت می دانـد و تاکیـد می کنـد: شـاهنامه با 
دیگـر آثـار فاخـر ادبـی مـا ایـن تفـاوت را دارد 
کـه بنیـان و هویتِ زبـان و فرهنگ ماسـت به 
همین روی گسـترش شـاهنامه خوانی مسـاوی 
بـا گسـترش فرهنگ ایـران اسـت بنابراین اگر 
ایـن جشـنواره قشـرهای مختلـف جامعـه را در 

بربگیـرد، موثرتـر خواهد بود
»جشنواره ی شاهنامه خوانی بانوان« 

جشنواره ای مستقل
 محمدرضـا سرسـالاری بـا بیـان اینکـه ایـن 
جشـنواره حاصـلِ یـک تـلاش جمعـی اسـت، 
ادامـه می دهـد: ایـن جشـنواره بـه لحـاظ مالی 
صـد در صدمسـتقل اسـت و آقـای مهنـدس 
زمانـی مدیـر انجمن ادبـی سـیاوش، طـی ایـن 
سـال ها همـواره پـای ایـن جشـنواره ایسـتادند 
حتـی در حـوزه گرافیـک، تبلیغـات، هماهنگی، 
جوایـز و.. هـم اعضـای انجمـن ادبی سـیاوش 
بـه صـورتِ خودجـوش و از سـر دل بسـتگی و 
علاقـه ایـن کارهـا را انجـام می دهنـد و من به 
واسـطه ی اهتمام این دوسـتان امـروز می توانم 
بـا افتخـار بگویـم که مـا امروز در مشـهد بیش 
بـا  داریمـاو  حرفـه ای  شـاهنامه خوان  صـد  از 
تاکیـد بر مبحـثِ آمـوزش و برنامه هـای جنبی 
ایـن جشـنواره افـزود: این جشـنواره معطوف به 
بهمـن مـاه نیسـت، بلکه افـراد از ابتدای سـال 
تـا بهمـن درگیـر آن هسـتند بـه ایـن صـورت 
کـه مـا از ابتـدای هر سـال، داسـتانِ منتخب را 
بـه شـرکت کنندگان اعـلام می کنیـم کـه آنهـا 
انتهـای سـال بـا شـرکت در کلاس هـای  تـا 
درسـت خوانی، لحـن، اکَـت، طراحی لبـاس و.. 
آمادگـی لازم را بـرای شـرکت در جشـنواره را 

کنند. پیـدا 

یک لیست پرستاره خواهان اکران نوروز است

هفت سین 
پرده نقره ای

بــا نگاهی بــه فیلم های متقاضــی اکران 
نــوروزی 1۴01 ایــن امیــدواری به وجود 
می آید که شــاید بعد از شکســت گیشه ی 
نوروز در سال جاری، ســالن های سینما در 
سال جدید رونق پیدا کنند اما با فاصله ی کم 
میان شروع اکران نوروز با ماه رمضان قطعا 
اکرانی متفاوت و حتــی پیچیده ای را باید 

برای سال آینده پیش بینی کرد.
به گزارش ایســنا، هرســال پــس از پایان 
جشــنواره ی فجر یکــی از بحث های داغ 
سینما انتخاب فیلم هایی است که باید برای 
مهم ترین اکران ســال معرفی شــوند. این 
اکران جذاب برای سینمادارها و فیلمسازان، 
در سال گذشته کم استقبال ترین دوره ی خود 
را تجربــه کرد و فیلم هایی کــه به اکران 
نوروز 1۴00 رسیدند هیچ موفقیتی در گیشه 
به دست نیاوردند و همین سبب شد که هنوز 
هم اکران نوروز برای ســال جدید پرریسک 

تلقی شود.
با این حال سرعت پیدا کردن واکسیناسیون 
و بهبود نســبی اوضــاع بــرای حضور در 
مکان هــای عمومــی بــه شــرط رعایت 
پروتکل ها و کم شــدن شــدت گسترش و 
شیوع امیکرون، دل و جرأت  را برای اکران 
فیلــم در این مقطع کمی بالا برده اســت، 
ضمن اینکه با وجود تعداد زیاد فیلم های در 
صف اکران مانده، خیلی ها چاره ای جز اکران 

سریع تر نمی بینند.
در ایــن چنــد روزی کــه از جشــنواره ی 
پرحاشــیه ی فجــر گذشــته، صاحبان چند 
فیلم که برخی از آن ها در همین جشــنواره 
رونمایی شــدند، در رسانه ها برای اکران در 

نوروز اعــلام آمادگی کرده اند. در کنار آن ها 
فیلم هایی هم که در دو، ســه سال گذشته 
ســاخته شــده بودند نیز بــرای این نوبت 
متقاضی شــده  و درخواســت ها به شورای 
صنفی نمایش ارایه شده است و در مجموع 
می توان یک فهرســت جذاب را از نظر نام 
و آوازه ی کارگردان و بازیگر مشاهده کرد. 

برای اکران فیلم های جدید، شورای صنفی 
نمایــش مدتی قبل تاکید کــرد که باید در 
کنــار فیلم هایی که راهی اکران می شــوند 
حتما یک فیلم پرمخاطب هم باشــد درغیر 
این صــورت با توجــه به شــرایط فعلی و 
ضربه های مهلک اقتصادی ناشــی از شیوع 
کرونا، سینماها مجبور به تعطیلی می شوند. 
در این مورد احتمالا بیشتر فیلم هایی مدنظر 
سینمادارها هســتند که کمدی باشند و اگر 
»چپ راست« بتواند مجور بگیرد شاید یکی 

از گرینه ها باشد.
اگــر چه هنوز آیین نامه ی مشــخصی برای 
اکران در این مقطع منتشــر نشــده، اما در 
روزهای گذشته نام چند فیلم به طور رسمی 
توســط پخش کننده یا تهیه کننده به عنوان 
متقاضــی اکــران نــوروزی 1۴01 معرفی 
شده اســت. همچنین فیلم های دیگری هم 
هستند که بیشتر آن ها بازیگرانی سرشناس 
دارنــد و هر کدام بــه تنهایی در شــرایط 
توجهی  قابل  عادی می توانســتند مخاطب 
را به سینماها بکشــانند. این درحالی است 
کــه وضعیت فعلــی ســینماها و خبرهایی 
درباره ی کاهش ظرفیت سالن ها کار را برای 
پیش بینی تا حدودی سخت می کند به ویژه 
آنکه پس از پایان دو هفته تعطیلات نوروز، 

بلافاصله ماه رمضان آغاز می شود و این ماه 
معمولًا یکی از مقاطع نســبتاً سوت و کور 
سینما بوده مگر آنکه اکران افطار تا سحر در 

سینماها دوباره راه بیفتد.
در ادامه مروری داریم به اســامی فیلم های 
که بطور  رسمی و گاها غیر رسمی نام شأن 
مطرح می شــود بنابراین ممکن است فیلم 
های دیگری هم متقاضی باشند که نام شأن 

در این لیست نیست.
یکــی از اولین فیلم هایی کــه برای اکران 
نوروز 1۴01 اعلام آمادگــی کرده، آخرین 
ساخته داریوش مهرجویی به نام »لامینور« 
اســت که در یکی دو ســال گذشته هم به 
عنوان گزینه اکران نوروزی مطرح بود ولی 
هیچ گاه جدی نشــد. مهرجویی این فیلم را 
۶ ســال پس از »اشــباح« )13۹8( ساخت 
و آن را به جشــنواره فجر هــم نداد. علی 
نصیریان، پردیس احمدیه، سیامک انصاری، 
بیتا فرهی، علی مصفــا، مهرداد صدیقیان، 
بهناز جعفری، کاوه آفاق، رضا داودنژاد، دیبا 
زاهدی و فریماه فرجامی از جمله بازیگران 

»لامینور« هستند. 
یک فیلــم آمــاده دیگــر »مجبوریم« به 
کارگردانــی رضا درمیشــیان اســت که در 
ســال 13۹8 تولید و تاکنــون برنده ی پنج 
جایزه ی بین المللی شــده است. این فیلم با 
بــازی بازیگرانی همچون فاطمه معتمدآریا، 
نگار جواهریان، پارسا پیروزفر، بهمن فرمان 
آرا، پردیــس احمدیه، مجتبی پیرزاده، بابک 
کریمی، همایون ارشــادی، پریوش نظریه، 
رضــا بهبودی، احمد حامد و مریم بوبانی به 
طور رسمی متقاضی اکران نوروز شده است.   

»دوزیســت« به کارگردانی برزو نیک نژاد و 
تهیه کنندگی سعید خانی هم محصول سال 
13۹8 اســت که به عنوان یکی از فیلم های 
متقاضی مطرح شده است. در این فیلم جواد 
عزتی، هادی حجازی فر، ســتاره پســیانی، 
مانی  پژمان جمشــیدی،  نــوروزی،  مجید 

حقیقی و سعید پورصمیمی بازی کرده اند.
»روز صفر« به کارگردانی سعید ملکان یک 
فیلم پلیسی - امنیتی است که دو سال قبل 
در جشــنواره بود و با بــازی امیر جدیدی و 
ساعد سهیلی از متقاضیان جدی اکران نوروز 

است.
همچنین »قدغن« به کارگردانی مجید مافی 
و تهیه کنندگی محمدحسین فرحبخش چند 
روز قبل متقاضی اکران نوروز شــد. در این 
فیلم سام درخشــانی، ساناز سعیدی، افسانه 
چهره آزاد، محمود جعفری، علیرضا استادی، 
ونوس کانلی، ، کریم امینی و رزا بیات بازی 

کرده اند.
فیلم »شیشلیک« به کارگردانی محمدحسین 
مهدویان و تهیه کنندگی محمدرضا منصوری 
با بازی رضا عطاران، پژمان جمشیدی، ژاله 
صامتــی، مه لقا باقری و وحیــد رهبانی که 
سال گذشــته در جشنواره فجر نمایش داده 
شــد هم از متقاضیان جدید اکران در نوروز 
سال 1۴01 است. این فیلم از شورای پروانه 
نمایش قبلی در شهریورماه مجوز اکران خود 
را دریافت کرد و گفته می شــد که احتمالًا 
پیش از جشنواره فجر امســال در سینماها 
اکران می شــود اما خبری نشــد تــا اینکه 
پخش کننــده اش - محمد شایســته - خبر 
داد برای نوروز متقاضی اکران هستند. البته 

باید دید مجوز »شیشــلیک« پس از بازبینی 
توسط شــورای پروانه نمایش جدید، تایید 

می شود یا خیر.
دیگری  فیلم  امسال  مهدویان  محمدحسین 
را هم ســاخت به نــام »مرد بازنــده« به 
تهیه کنندگی امیر بنان و کامران حجازی که 
در جشنواره فجر امســال به نمایش درآمد. 
این فیلم برای اکران نوروزی متقاضی است. 
در »مــرد بازنده« جواد عزتی نقش اصلی را 
ایفا می کند و رعنا آزادی ور، آناهیتا درگاهی، 
بابک کریمی، امیر دژاکام، مهدی زمین پرداز 

و شبنم قربانی از دیگر بازیگرانش هستند.
امیر بنان در جشــنواره ی امسال یک فیلم 
دیگر هم داشــت کــه در رأی های مردمی 
پر سر و صدا شــد و این فیلم هم متقاضی 
اکران نوروز اســت. »ملاقــات خصوصی« 
اولین ساخته ی بلند امید شمس است که در 
آن پریناز ایزدیار و هوتن شــکیبا بازیگران 

اصلی هستند. 
علاوه براین ها فیلــم »ملاقات با جادوگر« 
به کارگردانی جمشــید بهرامیــان هم که 
اواخر دی ماه پروانــه نمایش قطعی گرفت، 
از متقاضیان اســت. در این فیلم امیرمهدی 
ژوله، مانی حقیقی، هســتی مهدوی، نسیم 
ادبی، امیر شــریعت، ســتاره پروین، سپیده 

مرادپور و علیرضا خمسه بازی کرده اند.
از بین فیلم های جشنواره امسال »علفزار«، 
»موقعیت مهدی« و »شــادروان« هم گویا 
برای اکران در نوروز متقاضی هســتند و به 
آن ها چنــد فیلم دیگر از تولیــدات قبلی را 
مثل »والدین امانتی«، » من می ترســم« و 

»پسران دریا«  را هم باید اضافه کرد.
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۶۲۶ میلیارد ریال تخلف صنفی در خراسان 
رضوی انجام شد

مدیر نظارت و بازرسی محصولات سازمان جهاد 
کشــاورزی خراســان رضوی گفت: برای ۶۲۶ 
میلیــارد و ۹3۶ میلیون ریــال تخلف صنفی در 
این استان از ســوی بازرسان این سازمان پرونده 
تشکیل شده است.ناصر شعربافیان روز چهارشنبه 
در گفتگو بــا خبرنگار ایرنا افــزود: طی ۷0 روز 
گذشــته از واگذاری نظارتهای صنفی مرتبط به 
ســازمان جهاد کشــاورزی ۲0 هزار و ۹5۶ فقره 

بازرســی از واحدهای اقتصادی مرتبط با بخش کشــاورزی در این استان انجام شده که منجر 
به تشــکیل هزار و ۶۷8 فقره پرونده  تخلفات صنفی شده اســت.وی ادامه داد: سامانه پیامکی 
3000۷۶5555 به عنوان پل ارتباطی برای دریافت گزارشــات و اخبار و اطلاعات و شــکایات 
مردمی در حوزه محصولات کشاورزی اختصاص یافته است.مدیر نظارت و بازرسی محصولات 
سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی گفت: از اواسط آذر ماه امسال 3۶ نفر از کارکنان سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان به سازمان جهاد کشاورزی مامور شدند تا بر اساس قانون تمرکز 
وظایف و اختیارات بخش کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی امور نظارت و بازرسی محصولات 
و نهاده های کشاورزی را از میادین تامین و تولید تا سطح عرضه پیگیری نمایند.وی افزود: در این 
مدت حدود 100 نفر از کارکنان جهاد کشاورزی شهرستانها نیز برای کمک و حضور در تیمهای 
نظارت و بازرسی آموزش دیده  و وارد عمل شدند.شعربافیان ادامه داد: ناظران و بازرسان اتاقهای 
اصناف شهرستانهای استان نیز بر اساس اولویتهای اعلامی از سوی سازمان جهاد کشاورزی اقدام 
به کنترل خرده فروشی کالاهایی مانند مرغ، تخم مرغ، گوشت قرمز، برنج، میوه و تره بار، قند و 

شکر، لبنیات، روغن خوراکی، نبات ، آبنبات و نهاده های کشاورزی می نمایند.

 
پیشرفت فیزیکی 30 درصدی فاز هفتم 

پروژه توسعه بوستان بزرگ خورشید
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
مشهد گفت: فاز هفتم پروژه توسعه بوستان بزرگ 
خورشید اکنون از پیشرفت فیزیکی 30 درصدی 
برخوردار اســت.به گزارش صبح امروز »ســید 
خلیل منبتی« در این خصوص، افزود: در راستای 
ایجاد فضای تفریحی و پاســخگویی به نیازهای 
گردشگری، تاکنون پروژه توسعه بوستان خورشید 
در ۶ فاز به مســاحت 10هکتار از سوی سازمان 

عمران اجرا و به اتمام رسیده و اقدامات لازم جهت مناسب سازی این بوستان انجام شده است.
وی اضافه کرد: طی این مدت عملیات احداث پست ۲0 کیلو ولت برق، سرویس بهداشتی، آبنمای 
پلکانی، دیوار مسیرسبز و پیاده روبه اتمام رسیده است.معاون عمران،حمل ونقل وترافیک شهرداری 
مشهد تصریح کرد: هم اکنون یکی از بخش های مهم این طرح، در فاز هفتم تحت عنوان توسعه 
و احداث باغ رنگی شامل پیاده رو سازی، احداث آبنما، سرویس بهداشتی و محوطه سازی در حال 
اجرا است.منبتی ادامه داد: همچنین احداث و تکمیل سرویس بهداشتی نمازخانه بوستان که شامل 
محوطه سازی، کف سازی، احداث آبنما، احداث دیوارسنگی و غلاف گذاری است؛ در دستور کار 
قرار دارد.وی افزود: در مجموع فازهفتم پروژه توسعه بوستان بزرگ خورشید که اسفند ماه گذشته 

آغاز شده است اکنون از پیشرفت فیزیکی 30 درصدی برخوردار است.

  اختصاص ۲0 هزار متر مربع از پارک 
آفرینش بجنورد برای بانوان

معاون فنی و عمرانی شهرداری بجنورد از تعیین 
۲0 هزار متر مربع از پارک آفرینش برای استفاده 
بانوان خبر داد و گفت: امنیت بالا و وجود تجهیزات 

مناسب ورزشی از جمله مزایای این پارک است.
علی کشمیری در گفتگو با  مهر اظهار کرد: یکی 
از نیازهای بانوان به عنوان نیمی از جامعه، ورزش 
است لذا یکی از وظایف شهرداری فراهم آوردن 
فضایی برای اســتفاده بانوان با محدودیت های 

حداقلی از امکانات رایگان می باشد.معاون فنی و عمرانی شهرداری بجنورد ادامه داد: برای پارک 
بانوان بجنورد ایده های مختلفی وجود داشت که به دلایل مختلف هیچ کدام به نتیجه نرسید.

وی افزود: پس از بررســی های متعدد پارک آفرینش بجنورد بــه دلایلی همچون امنیت بالا، 
امکانات داخل پارک از جمله لوازم ورزشــی، پیست اســکیت، رستوران و کافی شاپ مناسب و 
استفاده اندک شهروندان از آن انتخاب شد.کشمیری با اشاره به اینکه ۲0 هزار متر مربع برای این 
پارک در نظر گرفته شده است، گفت: از کمک های دولتی برای محصور کردن فضا بهره خواهیم 
برد همچنین امکانات نیز آماده بهره برداری است.معاون فنی و عمرانی شهرداری بجنورد از لزوم 
دیوارکشی فضا به مساحت 500 متر مربع خبر داد و بیان کرد: مهندسان شهرداری سعی دارند با 
نماسازی زیبا حالت حصارکشی را از بین ببرند.وی افزود: مجموعه مهر بانو برای جمعیت بانوان 
بجنورد کفاف نمی داد؛ همچنین از مجموعه سر بسته پارک مهر بانو به خوبی استفاده می شود اما 
بانوان رضایت مناسب از فضای باز این پارک را ندارند لذا پارک آفرینش برای ورزش در فضای 
باز بسیار مفید است.کشمیری در پاسخ به این سوال که پیش از این پارک آفرینش مورد استفاده 
مسافران بود، تصریح کرد: اولویت اختصاص فضای شهری و امکانات به بانوان خود شهر است 
و نه مسافران.وی در انتها گفت: با این حال پیش از این نیز استقرار مسافران در محل مورد نظر 
ممنوع بود و مسافران باید در ضلع شرقی اتراق می کردند لذا عملًا تفاوتی ایجاد نشده است؛ ضمن 

آنکه امکانات ضلع شرقی نیز برای استفاده بیشتر مسافران افزوده خواهد شد.

  باید به شبهات پاسخ داد
نماینده ولی فقیه در خراســان شمالی به لزوم ایجاد گروه های تخصصی برای پاسخ به شبهات 
بطن جامعه تاکید کرد و گفت: دشمنان نسل جوان را هدف حملات رسانه ای خود قرار داده اند.

به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام والمســلمین رضا نوری صبح چهارشــنبه در نشست 
حلقه استادیاران شــجره طیبه صالحین سپاه جوادالائمه )ع( خراسان شمالی، اظهار داشت: این 
مجموعه ها دارای ســاختار تشکیلاتی مناسبی برای شناسایی ظرفیت های معنوی در بین مردم 

هستند و باید در این زمینه به صورت علمی فعالیت کنند.
نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی با اشاره به اینکه اکنون حلقه های صالحین در بیش از ۲ هزار 
و ۷00 محله خراســان شمالی فعال هستند، تصریح کرد: باید از این ظرفیت برای از بین بردن 

آسیب های اجتماعی استفاده کرد.
امام جمعه بجنورد با تأکید بر تشــکیل گروه های تخصصی برای پاسخ به شبهات بطن جامعه، 
گفت: بایــد در رابطه با موضوعات مختلفی که جوانان و دانش آموزان با آن ســروکار دارند، با 
استفاده از اساتید فن به شبهات فراوانی که برای دانش آموزان در فضای مجازی به وجود می آید 
پاســخ های دقیقی داشته باشیم.وی افزود: قدرت حلقه های صالحین برگرفته از مردم است و به 
همین دلیل باید همراه با مردم و با محتواهای جدید به شــبهات پاسخ داده شود؛ زیرا اگر مردم 

در این حلقه ها نتیجه و پاسخ مناسبی دریافت کنند حضور پرشوری در حلقات خواهند داشت.
حجت الاسلام نوری با بیان اینکه دشمنان نسل جوان را هدف حمله خود قرار داده اند، بیان کرد: 
ارتقای سطح اطلاعات دینی، فرهنگی و مذهبی دانش آموزان باید محور و هدف مهم فعالیت های 

حلقه های صالحین باشد.
امام جمعه بجنورد ادامه داد: تقویت بنیان های معنوی دختران و پسران از سوی مربیان حلقه های 

صالحین، آن ها را در مقابل هجمه گسترده و تهدید نرم استکبار جهانی مصون نگه می دارد.
حجت الاسلام والمسلمین نوری با اشاره به لزوم تولید محتوای فاخر برای مقابله با شبهات و سیاه 
نمایی دشــمنان در فضای مجازی و حقیقی، گفت: دشمنان با شبهه در اصول دینی و فرهنگی 
درصدد مقابله با نظام اسلامی هستند؛ ازاین رو باید برای مقابله با این روند اهتمام ویژه ای به تولید 

محتوا داشته باشیم.
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معاون پیشــگیری بهزیستی خراســان رضوی گفت: بیش از ۹0 درصد کار جمع آوری 
معتادان متجاهر در مشهد توسط این اداره کل انجام شده است.

غلامحســین دلبری روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: بر اساس مصوبه 
استانداری و شــورای مبارزه بامواد مخدر خراسان رضوی، جمع آوری سه هزار و ۶00 
معتاد متجاهر تا پایان سال جاری بر عهده سازمان بهزیستی استان گذاشته شده است.

وی ادامه داد: در این راستا تاکنون بیش از ۹0 درصد کار انجام شده و بیش از سه هزار 
معتاد متجاهر جمع آوری شده و در مراکز این اداره تحت درمان قرار گرفته اند.

معاون بهزیستی خراسان رضوی اظهار کرد: برای جمع آوری ۶00 معتاد متجاهر دیگر 
در حال ایجاد ظرفیت هســتیم و تا پایان سال انجام این تعهد به صورت کامل صورت 

می گیرد.
وی گفت: در حال حاضر سه هزار معتاد جمع آوری شده در 15 مرکز ماده 1۶ مشهد مقیم هستند.

دلبری بیان کرد: خوشبختانه در این زمینه مشکلی وجود ندارد و انجام کار با سرعت خوبی در حال پیگیری است.
بر اساس مصوبه استانداری و شورای مبارزه با مواد مخدر خراسان رضوی جمع آوری ۴00 معتاد متجاهر بر عهده اداره کل زندانها و 
اقدامات تامینی و تربیتی، سه هزار معتاد بر عهده شهرداری مشهد و سه هزار و ۶00 معتاد نیز بر عهده اداره کل بهزیستی خراسان 

رضوی است.
طبق اعلام مسوولان شمار معتادان متجاهر مشهد ۹ تا 10 هزار نفر برآورد می شود.

مدیــرکل فرودگاه های خراســان رضوی گفت: پروازهای فرودگاه بین المللی شــهید 
هاشمی نژاد مشهد از ابتدای امســال تاکنون نسبت به مدت مشابه پارسال ۷3 درصد 
افزایش داشته اســت.محمود امانی بنی روز گذشته در گفتگو با خبرنگار ایرنا افزود: از 
ابتدای امســال تا پایان دی ماه 1۷ هزار و 331 پرواز خروجی داخلی با یک میلیون و 
8۶8 هزار و ۴۲ مسافر و 1۷ هزار و 33۹ پرواز ورودی داخلی با یک میلیون و 85۷ هزار 

و ۲88 مسافر در این فرودگاه انجام شده  است.
وی ادامه داد: تعداد پروازهای داخلی در این مدت نســبت به مدت مشــابه پارسال ۶0 

درصد و میزان جابه جایی مسافر نیز 55 درصد افزایش داشته است.
مدیرکل فرودگاه های خراسان رضوی گفت: همچنین در این مدت ۲ هزار و 105 پرواز 

خروجی خارجی با ۲33 هزار و 3۹0 مسافر و ۲ هزار و 10۴ پرواز ورودی خارجی با ۲۶3 هزار و 300 مسافر در این فرودگاه انجام 
شده که از نظر تعداد پروازها ۴۴۶ درصد و از نظر تعداد مسافر ۷15 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش داشته است.

وی افزود: جابه جایی مسافر در این فرودگاه طبق پروتکل های بهداشتی انجام می شود و تمامی شرکتهای هواپیمایی ملزم به رعایت 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا هستند.

فرودگاه بین المللی شهید هاشمی نژاد مشهد با گستره 5۴0 هکتار، پس از فرودگاه مهرآباد تهران دومین فرودگاه پرترافیک کشور 
اســت که پیش از شــیوع کرونا بطور میانگین روزانه 180 پرواز و در زمان اوج مسافرتها تا ۲50 پرواز ورودی و خروجی روزانه در 

آن انجام می شد.

بیش از ۹۰ درصد کار جمع آوری معتادان متجاهر مشهد توسط بهزیستی انجام شد پروازهای فرودگاه مشهد 73 درصد افزایش یافت

گزارشی از یک معضل اجتماعی در مشهد:

پیاده رو در تسخیر خودروها 
 اگرچــه حق تقدم با عابر پیاده اســت، امــا در عمل این 
خودروها هســتند که بدون ملاحظه همواره حق و حریم 
رهگذران را زیرپا گذاشته و گاه چنان راه آنان را سد می کنند 
که به نظر می رسد تا فرهنگ شهروندی ارتقا نیابد، این گره 

حتی با ورود پلیس به این حوزه نیز قابل گشودن نباشد.
محال اســت از خانه به قصد خرید یــا هرکار دیگری به 
صورت پیاده بیرون زده باشی و در طول مسیر چندین بار 
خودروهای متوقف شــده در پیاده رو باعث تغییر مسیرت 
نشــوند، خودروهایی که رانندگان آنــان از جنس عابران 
هستند اما حق همنوعان خود را فدای آهن پاره ها می کنند.
زشتی این حق خواری وقتی زننده تر می شود که می بینی 
کودکی، کیف بر پشت و یا پیرزن و پیرمردی با کمر خمیده 
و عصا در دست مجبور شده است برای ادامه مسیر خود در 
پیاده رو، که با توقف خودروها سد شده است، بارها و بارها 

مسیر خود را عوض کرده و وارد خیابان شود.
این معضل تقریبا در تمام کلانشهرها مشهود است اما در 
کلانشهر زائرپذیر مشهد بیشتر به چشم می خورد، چرا که 
علاوه بر مجاوران، زائران نیــز گاه از پیاده راه ها به عنوان 
محل اتراق و استراحت استفاده می کنند و با رفتار ناموجه 

خود، صدای شهروندان را درمی آورند.
علاوه بر این، توقــف خودروها روی خطوط عابر پیاده در 
خیابانها و تجاوز به محل عبور رهگذران، از دیگر معضلات 
دست و پا گیر برای عابران پیاده و نمونه دیگری از تجاوز 

به حقوق آنهاست.
گلایه شهروندان

یکی از شهروندان ســاکن در خیابان امام خمینی )ره( در 
محدوده مرکزی مشــهد در این خصوص به خبرنگار ایرنا 
گفت: متاسفانه در این منطقه تمام پیاده روها به محل توقف 
خودرو تبدیل شــده اســت و عابر پیاده ناگزیر است برای 
خریــد و یا هر کار دیگــری از داخل خیابان و هم ردیف با 

خودروها تردد کند.
جعفــر عزیزی افزود: این اقدام بارها جان کودکان ما را به 
خطر انداخته اســت که به دلیل پارک خودرو در پیاده رو 
و مقابــل منازل، مجبورند برای دوچرخه ســواری به جای 

پیاده راه از خیابان استفاده کنند.
یکی دیگر از شهروندان نیز در این خصوص گفت: متاسفانه 

برخی کســبه، به خصوص بنگاه های فــروش خودرو، از 
پیاده راه به عنوان نمایشــگاه اســتفاده می کنند و پیاده رو 

مقابل مغازه خود را تا چند صد متر مسدود می کنند.
فاطمه شهرســتانی افزود: در این شــرایط به هیچ عنوان 
نمی توان از پیاده رو استفاده کرد و هرچه قدر هم اعتراض 

کنی هیچ گوش شنوایی نیست.
وی اضافه کرد: بســیار مشــاهده کرده ام که حتی برخی 
خودروهای خود را در مســیر ویژه تردد معلولان و مسیر 
دوچرخه سواری پارک می کنند و ذره ای به حقوق دیگران 

احترام نمی گذارند.
شهرســتانی گفت: این در شرایطی است که هنگام عبور 
از خیابــان دیگر خط عابر پیاده هم محل امنی برای عبور 
نیســت و خودروها در عمل این خــط و حقوق پیادگان را 

نادیده می گیرند.
یکی از نمایشــگاه داران خــودرو در خصوص چرایی عدم 
رعایت حقوق شــهروندان و پارک خودروها در پیاده راه به 
خبرنگار ایرنا گفت: وقتی هزینه خرید و اجاره ملک خیلی 
بالاست، نمی توان توقع داشت که کسبه به همان فضای 

نمایشگاه خود بسنده کرده و از پیاده رو استفاده نکنند.
وی بدون معرفی خود افزود: من اســتفاده از پیاده رو برای 
توقف خودروهای نمایشگاه را نه حق کشی، که بهره گرفتن 
از حق خود می دانم و تاکنون نیز تذکری در این خصوص 

نگرفته ام.
برخورد پلیس مشهد با خودروهای متوقف در 

پیاده روها
با توجه به نارضایی شهروندان و مزاحمت های ایجاد شده 
ناشی از توقف خودروها در مسیر عبور عابران پیاده، پلیس 
راهور خراسان رضوی در مشــهد طی ماه های اخیر ورود 
جدی به موضوع داشــته و آبان ماه امسال طرح آزمایشی 
جریمــه خودروهای متوقــف در مســیرهای دوچرخه و 
پیاده روها را به صورت آزمایشی در مناطقی از مشهد اجرا 

کرد.
رییس پلیس راهور خراســان رضوی در این خصوص به 
خبرنگار ایرنا اظهار کرد: طبق مصوبه جلسه کمیته انضباط 
ترافیکی مشــهد، مقرر شــد طرح انضباط ترافیکی، آبان 
امســال در مســیر بلوار امامت تا بلوار معلم در منطقه 11 

اجرایی شود.
سرهنگ حمیدرضا دهنوی افزود: در این طرح، خودروهایی 
که در پیاده روها و مســیرهای دوچرخه تخلفات ســاکن 
داشتند و در این مسیرها پارک کرده   بودند ابتدا تذکر گرفتند 
و در صورت تکرار تخلف، برای آنان جریمه نیز اعمال شد.

رییس پلیس راهور خراسان رضوی اضافه کرد: این طرح 
به منظور فرهنگســازی و احترام به حقوق عابران پیاده و 
دوچرخه ســواران عملیاتی شد و جریمه درنظرگرفته شده 

برای خودروهای متخلف نیز ۴00 هزار ریال بود.
ســرهنگ دهنوی افزود: مرحله آزمایشــی طرح جریمه 
خودروهای متوقف در مســیرهای دوچرخــه و پیاده روها، 
اواخر آذرماه امســال به پایان رســید و اجرای آن در همه 

نقاط شهر آغاز شد.
رییس پلیس راهور خراســان رضوی خاطرنشــان کرد: 
اطلاع رسانی و فرهنگســازی لازم از طرق مختلف نظیر 
نصب بنر در سطح شهر انجام شده و پس از آن طبق قانون 

جریمه برای خودروهای متخلف اعمال شد.
ســرهنگ دهنوی اظهار امیدواری کرد که با اجرای این 
طرح احترام به حقوق عابران پیاده و دوچرخه ســواران در 

شهر نهادینه شود.
پروژه حق تقدم عابر پیاده

پــروژه »حق تقدم عابر پیاده« با هدف کاهش آمار تلفات 
عابران پیاده در ســوانح رانندگی در مشــهد در دستور کار 
مدیریت شهری مشهد بوده و این طرح به صورت مرحله به 

مرحله در مناطق مختلف شهری اجرا می شود.
معاون شــهردار و رییس ســازمان فرهنگی و اجتماعی 
شــهرداری مشهد نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
کرد: شهرداری در حوزه فرهنگی وظایف متعددی بر عهده 
دارد که یکی از آن ها فرهنگ ســازی در حوزه ترافیک و 
رعایت حق تقدم عابر پیاده است و در این زمینه باید جامعه 
را به رعایت قوانین تشــویق کرد تا با مشارکت شهروندان 
شاهد اصلاح رویه های غلط و فرهنگ سازی در حوزه های 
مختلف باشیم.حســین باغگلی افــزود: معاونت فرهنگی 
شهرداری مشهد و مجموعه پلیس راهور، همکاری خوبی 
در زمینه اجرای طرح های مرتبط با رعایت حق تقدم عابر 

پیاده دارند و این طرح ها با جدیت دنبال می شود.

وی خاطرنشان کرد: همچنین کلان  پروژه »خط عابر، خط 
زندگی« در مشهد در مراحل مختلف در حال اجراست که 
مرحله پنجم آن نیز با رویکرد رعایت حق تقدم عابر پیاده 
از 30 بهمن ماه تا پنجم اســفندماه امسال در مشهد اجرا 

می شود.
باغگلی اضافه کرد: هدف از اجرای این طرح حساس سازی 
و یــادآوری حق عبور و مرور امن عابــران پیاده، اهمیت 
خطوط عابر و توجه رانندگان به این خطوط در شهر مشهد 

است.
معاون شهردار مشهد ادامه داد: مرحله نخست این طرح در 
سال ۹8، مرحله دوم و سوم در سال ۹۹، مرحله چهارم در 
بهار 1۴00 اجرا شــد و مرحله پنجم این طرح در زمستان 

امسال اجرایی خواهد شد.
رییس سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری مشهد افزود: 
در گام پنجم، این طرح در ۹ چهارراه از ۹ منطقه شــهری، 
برنامه هــای متنوعی از جمله رادیوعابر، تئاترهای تقاطعی 
و برپایی غرفه های آموزشــی برگزار خواهد شد، همچنین 
هدایایی ویژه شهروندان وظیفه شناس درنظر گرفته شده 
اســت.باغگلی اضافه کرد: تئاترهای این گام از طرح خط 
عابر، خط زندگی به صورت متفاوت از اجراهای مرسوم و با 
پشت زمینه ویژه اجرا می شود، همچنین آموزش در غرفه ها 
به صورت خلاقانه به عهده خود مناطق گذاشته شده و هر 

روز شاهد اجراهای متفاوتی در شهر خواهیم بود.
معاون شــهردار مشــهد افزود: پلیس راهور در ایستگاه ها 
حضور دارد و ضمن تعامل بســیار خوب با مردم، به ارائه 
آموزش هــای لازم می پردازد، همچنین در فضای مجازی 
پویش هایی پیش بینی شــده است و برخی از هنرمندان، 
ورزشکاران و چهره های محبوب و مشهور نیز به این طرح 
پیوســته اند.وی با اشاره به دستاوردهای این طرح تاکنون 
اظهار کرد: در ســال ۹۷ و قبل از اجرای این طرح، حدود 
۹ هزار تصادف جرحی و ۲50 فوتی در مشــهد داشتیم که 
این تعداد در ســال ۹۹ به حدود هفت هزار جرحی و 1۷0 
فوتی رســید، همچنین خوشــبختانه با اجرای این طرح، 
تصادفات جرحی و فوتی عابران پیاده در مشهد از رتبه اول 
 بیشترین تصادفات شهری به رتبه دوم این نوع تصادفات

 نزول کرد.

۹ سند توسعه محله مشهد مصوب شده  است
عضو کمیســیون شهرسازی و معماری شــورای اسلامی شهر 
مشهد گفت: تاکنون ۹ سند توسعه محله به تصویب فرمانداری 
این شهر رسیده تا براساس آن برنامه و اولویت های عملکردی 
دستگاه های مختلف در این محلات تعیین شود.حسن کریمدادی 
روز چهارشــنبه در گفتگو با خبرنــگار ایرنا افزود: فرآیند تهیه و 
تصویب 1۲ سند توسعه محله نیز طی ماه های آتی در شهرداری 
مشهد به اتمام خواهد رســید و برای تایید و تصویب نهایی به 
فرمانداری ارســال خواهد شــد.وی ادامه داد: بیش از یک سوم 
جمعیت شــهر مشــهد در مناطق حاشــیه و بافتهای ناکارآمد 
سکونت دارند که امیدواریم با عزم جدی همه نهادهای مسوول 
و مدیریت صحیح، شــرایط به نحو ســاکنان تغییر یابد.عضو 
کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهد با 
بیان اینکه یکی از دســتگاه های متولی در زمینه ساماندهی این 
پهنه ها، ســازمان بازآفرینی فضاهای شهری است گفت: تجربه 
چندین ساله مدیریت شهری نشــان داده است ورود شهرداری 
به ســاماندهی و بهسازی   های بافتهای فرسوده باید به صورت 

تســهیلگری باشد و از ورود مستقیم پرهیز شــود.وی افزود: از 
بهترین روش ها برای تحقق این مهم، مشارکت و پای کار آمدن 
ساکنان بومی است تا ضمن حفظ آنها در بافت، بتوان شرایط را 
ساماندهی کرد.کریمدادی ادامه داد: بافت های فرسوده مشهد با 
مسائل و مشــکلات متعدد همچون ریزدانگی، کم عرض بودن 
معابر، ساخت وســاز غیراصولی و نبود سرانه های خدماتی دست 
و پنجــه نرم می کنند، امیدواریم بــا تکیه بر ظرفیت بازآفرینی، 
پروژه های زودبازده و همچنین مشارکت مردم و پای کار آمدن 
دستگاه های متولی شاهد بهبود شرایط و ارتقای کیفیت زیست 
شهری در این پهنه ها باشیم.وی گفت: تعریف بسته های مشوق 
سرمایه گذاری و بازآفرینی در این زمینه بسیار کارساز خواهد بود 
و با تدبیر و سیاست های مناسب می توان اقدامات ارزنده ای انجام 
داد.1۷ درصد جمعیت کلانشهر 3.5 میلیون نفری مشهد ساکن 
حاشــیه شهر هستند، مساحت شهر مشهد 35 هزار هکتار است 
که حدود 15 درصد از این گستره را محلات هدف بازآفرینی با 

مساحت پنج هزار هکتار تشکیل می دهند.
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  ماجرای شکایت ذوب آهن 
از استقلال چیست؟
باشــگاه ذوب آهن اصفهان از باشــگاه 
استقلال بابت استفاده از دو بازیکن تازه 

واردش شکایت کرد.
 باشگاه ذوب آهن به دلیل حضور صالح 
حردانی و عزیــز بک آمانوف مقابل این 
تیم در ترکیب تیم اســتقلال، از باشگاه 

تهرانی شکایت کرد.
باشــگاه ذوب آهن معتقد است با توجه 
به بســته بودن پنجره نقــل و انتقالاتی 

باشــگاه استقلال به دلیل شــکایت فرشید باقری و فرشید اســماعیلی، این تیم نمی تواند از 
بازیکنان جدید خودش استفاده کند. حتی گفته می شود وکیل فرشید باقری نیز از فیفا در این 
مورد استعلام گرفته و مسئولین مربوطه در فدراسیون جهانی فوتبال تاکید کرده اند که باشگاه 

استقلال نمی تواند از نفرات جدید خودش استفاده کند.
به همین خاطر باشــگاه ذوب آهن شــکایتی را در ســازمان لیگ مطرح کرده و باید دید که 

مسئولان فدراسیون فوتبال چه تصمیمی را اعلام خواهند کرد.
محمدمهدی رمضانی مدیر روابط عمومی باشــگاه ذوب آهن در گفت وگو با خبرنگار ورزشی 

فارس، این خبر را تایید کرد.
با این حال، طبق پیگیری های خبرنگار ورزشــی فارس مجوز بازی این دو بازیکن توســط 
فدراسیون فوتبال صادر شده است. بیژن طاهری سرپرست استقلال هم بعد از مسابقه با ذوب 
آهن اعلام کرد وقتی ســازمان لیگ کارت بازی صادر می کند چه مشکلی وجود دارد؟ ظاهرا 
باشــگاه اســتقلال برای پرداخت مطالبات این  دو بازیکن طلبــکار، تعهدی به کمیته تعیین 

وضعیت بازیکان داده و توافقنامه تسویه با آن ها را ارائه کرده است.
جمشید نورشرق رئیس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال از جملع نفراتی است 
کــه می تواند با توضیحات خود ابهامــات در خصوص این موضوع را برطرف کند اما او فعلا 

ترجیح داده سکوت کند

  رشته ای با سه سال غیبت در مسابقات 
بین المللی!

دوچرخه ســواران کشــورمان به دلیل 
عملکــرد نامطلــوب مســئولان ایــن 
فدراسیون حدود ســه سال است که به 

هیچ رویداد بین المللی اعزام نشده  اند.
دوچرخه ســواری از جمله رشــته هایی 
اســت که  در سه، چهار سال گذشته در 
شــرایط کاملا نامناسبی به سر می برد و 
هر روز نیز وضعیتش بدتر می شــود و به 
نوعی باید آن را تعطیل شده فرض کنیم.

ورزشکاران این رشته نیز در بی انگیزه ترین حالت ممکن به سر می برند و نفرات برتر آن هم 
در مصاحبه های خود بارها این موضوع را تاکید کرده اند.

اما نکته جالب تر اینکه ســه ســال از آخرین اعزام بین المللی این رشته می گذرد. رکابزنان 
آخرین بار فروردین و اردییبهشــت ماه ســال ۹8 به قهرمانی آسیا اعزام شدند و از آن به بعد 
خبری از حضور در مســابقات نبوده است. بلاتکلیفی و ضعف در مدیریت فدراسیون و تورم و 

گرانی علت های اصلی در عدم اعزام رکابزنان به رقابت های بین المللی بوده است.
البته دخالت مسئولان وزارت ورزش دوره گذشته در بی ثباتی مدیریت در این فدراسیون هم 
عامل مهمی بوده تا دوچرخه ســواران بیشــتر از رشته های دیگر ضرر کنند و امیدی به آینده 

نداشته باشند.
با این حال قرار اســت دو هفته دیگر رکابزنان در مســابقات بین المللی ترکیه حضور داشته 
باشــند و پس از آن عازم رقابت هایث قهرمانی آســیا در تاجیکســتان شوند. رقابت هایی که 
فروردین ماه در دوشــنبه پایتخت تاجیکستان برگزار می شــود و رکابزنان امیدوارند که این 
مسابقات به خاطر شیوع کرونا لغو نشود تا پس از سه سال یک رویداد رسمی دیگر را تجربه 

کنند.

 بسکتبال ایران در سید یک آسیا
رقابت های بسکتبال کاپ  بندی  ســید 

آسیا ۲0۲۲ انجام شد.
به گزارش ایســنا، ســیدبندی 1۶ تیم 
حاضر در رقابت های کاپ آسیا بسکتبال 
۲0۲۲ انجام شــد که در پایان، تیم ملی 
ایران به همراه استرالیا، نیوزیلند و چین 

در سید یک این رقابت ها قرار گرفت.
طبق رنکینگ فدراســیون جهانی، سید 

بندی این مسابقات به شرح زیر است:
سید یک:  استرالیا، ایران، نیوزیلند و چین

سید دو: کره جنوبی، فیلیپین، ژاپن و اردن
سید سه:  لبنان، چین تایپه، قزاقستان و عربستان

سید چهار:  اندونزی )میزبان(، سوریه، هند و بحرین
طبق اعلام فیبا آســیا گروه بندی مسابقات بســکتبال آسیا کاپ ۲0۲۲، روز جمعه ۲۹ بهمن 

1۴00 برگزار خواهد شد تا تیم ها رقبای خود را در مرحله گروهی بشناسند.

 ناراحتی و تهدید وزنه برداران ذوب آهن 
در آستانه فینال لیگ برتر

در  ذوب آهن  باشــگاه  وزنه برداران 
آســتانه فینال لیگ برتر با باشگاه 
خود بر ســر پرداخت قرارداد دچار 

مشکل شده اند. 
به گزارش ایســنا، فینال لیگ برتر 
وزنه بــرداری هفته آینــده برگزار 
می شود و دو تیم ذوب آهن اصفهان 
و فولادین ذوب آمل برای کســب 
عنوان قهرمانی رقابت نزدیکی را با 

یکدیگر دارند.
در این میان اعضای تیم ذوب آهن 
از پرداخت نشــدن قراردادهایشان 

ناراحت هستند و حتی تهدید به وزنه  نزدن در فینال لیگ هم کرده اند.
طبق توافق انجام شــده بین وزنه برداران و باشگاه ذوب آهن، وزنه برداران 10 تا 15 درصد از 
مبلغ کل قرارداد هایشــان را بخشیده اند اما به این شرط که قراردادها به موقع پرداخت شود. 
باشــگاه هم اعلام کرده بود در سه قســط قراردادها را می پردازد به گونه ای که ۴0 درصد را 
پس از هفته اول، 30 درصد  را پس از هفته دوم و 30 درصد باقی مانده را پس از هفته آخر 

پرداخت می کند.
۴0 درصد اول پرداخت شــده اســت اما هنوز 30 درصد دوم پرداخت نشده است. این مسئله 
وزنه بــرداران را ناراحت کرده اســت و این را این تهدید را کرده اند کــه در فینال لیگ وزنه 

نمی زنند چرا که باشگاه به قولش عمل نکرده است.
اکنون باید دید که در روزهای باقی مانده تا فینال، باشــگاه ذوب آهن چه تصمیمی می گیرد 
و با وزنه برداران تعامل می کند یا وزنه برداران شــاکی بر ســر حرف خود باقی می مانند و در 

فینال لیگ وزنه نمی زنند.

 رشیدی: مردم در قرن ۲۱ به دنبال زندگی در مریخ هستند، فدراسیون فوتبال دنبال جادوگر!

دبیر: دوپینگ خط قرمز ماست

پیشکسوت فوتبال ایران و استقلال تأکید کرد که هیئت 
رئیسه به مسائل اشراف دارد و حتماً چیزی دیده  که دنبال 

عزل رئیس فدراسیون فوتبال است.
منصور رشــیدی درباره اقدام هیئت رئیســه فدراسیون 
فوتبــال برای عزل موقت شــهاب الدین عزیزی خادم از 
ریاست فدراســیون فوتبال، اظهار داشت: اعضای هیئت 
رئیســه به کارها اشراف دارند و بهتر می دانند آیا عزیزی 
خادم کارهایی که باید برای فوتبال ایران انجام می داد، را 
انجــام داده یا نه. ما اطلاعات دقیقی نداریم که بخواهیم 
وارد بحث شــویم. تنها یک مســئله عجیب در این بین 

وجود دارد و آن هم شــایعات مربوط به ارتباط فدراسیون 
با جادوگری اســت، چیزی که چند سال پیش در فوتبال 
ایران مُد بود. در قــرن ۲1، مردم دنبال زندگی در مریخ 
هستند اما اینجا و در فدراسیون هنوز عده ای دنبال جادو 

و دعانویس.
وی افزود: هیئت رئیسه به کارهای فدراسیون اشراف دارد 
و حتما چیزی می داند که دنبال برکناری رئیس فدراسیون 
فوتبال اســت ولی باید شــفاف ســازی کنند که علت 
درخواســت برای عزل رئیس فدراسیون فوتبال چیست. 
در این بین یکی از اعضای هیئت رئیســه محروم شده، 

در صورتی که این ماجرا به باشگاه سایپا بازمی گشت.
پیشکســوت اســتقلال درباره وضعیت این تیم در لیگ 
برتر در آســتانه بازی با تراکتــور تبریز در هفته هجدهم 
لیگ برتر گفت: اســتقلال پیروز می شــود ولی روند تیم 
ناامیدکننده اســت. یــک ماه پیش کــه بازیکنان کرونا 
گرفتند، همان موقع گفتم این بازیکنان از شرایط آرمانی 
دور می شوند و به مشکل می خورند. استقلال در سه بازی 
اخیر نمایش خوبی نداشته است. درست است که بازی ها 

را برده اند ولی امیدوار کننده نبوده است.

علیرضــا دبیر رئیس فدراســیون کشــتی بــا حضور در 
محل فدراسیون پزشکی ورزشــی با نوروزی رئیس این 

فدراسیون دیدار و گفت و گو کرد.
به گزارش ایســنا، نــوروزی در این دیدار با اشــاره به 
افتخارآفرینی های ورزش کشــتی برای کشــورمان در 
دهــه های اخیر، خاطرنشــان کرد: در تمام ســال های 
اخیر فدراســیون پزشکی ورزشــی تلاش داشته بهترین 
و شایســته ترین خدمات را به قهرمانان المپیکی رشــته 
های مختلف ارائه نماید و به خوبی نقش پشــتیبان را در 
افتخارآفرینی این عزیزان ارائه نموده است و این مهم را 

وظیفه خود می دانیم.
دکتر نوروزی تصریح کرد: قطعا این حمایت ها و خدمات 

با قدرت بیشــتری ادامه خواهد یافــت بویژه اینکه بازی 
های آســیایی را در پیش داریم و بــرای این مهم ویژه 
برنامه های آماده سازی پزشکی برای کاروان اعزامی را 

آغاز خواهیم کرد.
علیرضــا دبیر نیز ضمــن قدردانی از حمایــت، تعامل و 
همراهی فدراســیون پزشکی ورزشی ابراز امیدواری کرد 
تا تعامل دو فدراســیون در زمینه های کاری مشترک با 
توجه به حضور تیم های ایران در بازی های آسیایی چین 

و رقابت های نروژ افزایش یابد.
وی ادامه داد: دوپینگ خط قرمز ما محســوب می شود 
و بــرای مبارزه با این معضل جــدی در ورزش، نیازمند 
همکاری و حمایت ویژه فدراســیون پزشــکی ورزشی و 

ســتاد مبارزه با دوپینگ ایران و حضور نمایندگان آن ها 
در تمامی مسابقات کشتی هستیم.

رئیس فدارســیون کشتی با اشــاره به راه اندازی مرکز 
مجهز فیزیوتراپی و خرید دستگاه های مدرن، خاطرنشان 
کرد: روی حمایت فدراسیون پزشکی ورزشی برای اعزام 
پزشک و متخصصان فیزیوتراپی برای تمرینات تیم های 

ملی کشتی حساب باز کرده ایم.
در این جلسه همچنین در مورد اعزام پزشکان و دریافت 
مجوزهای لازم برای برگزاری مسابقات کشتی نیز بحث 

و تبادل نظر شد.
دکترتورج ملک محمدی رئیس کمیته پزشکی فدراسیون 

کشتی نیز در این دیدار حضور داشت.

مهدی عبدی: بعد از بازی فولاد نمی  توانستم سرم را بلند کنم

استقلال خوب است تا وقتی ما نباشیم
مهدی عبدی مدعی است استقلال در این 
برای قهرمانی شکل  را  فصل رقابت خوبی 
متفاوت  دربی  در  شاید  چیز  همه  اما  داده 

باشد.
ما  صحبت های  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
النصر  برابر  گلزنی اش  از  عبدی  مهدی  با 
کثیر  آل  عیسی  محرومیت  با  که  عربستان 
به ترکیب اصلی رسیده بود شروع شد و با 
گفتگو درباره رویا و هدفی که دنبال می کند 

به پایان رسید.
مهاجم اول این روزهای پرسپولیس با همان 
سادگی و پاسخ های کوتاه خود نوید اتفاقات 
خوب آینده را می دهد. جایی که شاید بعد از 
علی دایی، وحید هاشمیان، مهدی طارمی و 
همشهری اش،  عنوان  به  علیپور  علی  حتی 
غیرقابل  درخشش  با  بتواند  نیز  او  روز  یک 
تصور در فوتبال اروپا، یک برند جدید دیگر 

را شکل دهد.
مطهری گفت برو داخل زمین و با سر 

گل بزن!
مهدی عبدی درباره گلی که در نیمه نهایی 
لیگ قهرمانان به ثمر رساند اینطور توضیح 
می دهد: ساعت ۲ بعد از ظهر بود که آقای 
مطهری زنگ زدند و گفتند به اتاق او بروم. 
گفت می دانی عیسی محروم شده! گفتم نه 
و الان شما گفتید متوجه شدم. گفت محروم 
شده و امروز از اول تو بازی می کنی. محکم 
باید  امروز  گفت  بعد  و  داد  فشار  را  پایم 
قوی تر از همیشه باشی و مطمئن هستم که 
با سر گل می زنی. واقعا شرایط سختی بود. 
تیم با حکم ناگهانی که AFC اعلام کرده 
بود کمی از نظر روحی – روانی در شرایط 
خاصی قرار داشت. اما خدا را شکر که در آن 
بازی توانستم جواب این اعتماد را به بهترین 

شکل بدهم.
روحیه داشتم اما بازیکنان بمب انگیزه ام 

کردند
درباره  النصر  با  جدال  در  پرسپولیس  گلزن 
شرایط دستیابی به روحیه در آن بازی گفت: 
این  در  که  نمی کردم  را  فکرش  اصلا  من 
اعتمادبه نفس  من  باشم.  ترکیب  در  بازی 
)خلیل  شجاع  اما  داشتم  را  کردن  بازی 

زاده( خیلی با من صحبت کرد. آقا وحید و 
حسینی(  )جلال  سید  آقا  و  نوراللهی  احمد 
هم حرف زدند. مشکلی نبود و خدا را شکر 
آن  در  تیم  به  توانستم  گفتم  که  همانطور 
اما  داشتم  روحیه  من  کنم.  کمک  بازی 
و  انگیزه  بمب  هم تیمی هایم  حرف های 
اعتمادبه نفسم کرد و خدا را شکر که اتفاقی 

که مدنظرمان بود شکل گرفت.
وقتی کالدرون گفت تعویض شو، صدای 
تماشاگران را شنیدم که می گفتند این 

کیه!
دربی  در  گلزنی  با  بار  اولین  عبدی  مهدی 
شد.  چهره  کالدرون  مربیگری  دوران  در  و 
بازیکنی ناشناخته که در لحظات پایانی بازی 
تیم  این  سابق  آرژانتینی  سرمربی  سوی  از 
فرصت حضور در جدال با استقلال را یافت 
و با گل خود یک اتفاق ویژه را به نام خود 
کرد. او درباره آن روزها می گوید: دفعه اول 
را می گویید؟ هفته چهارم بود. در سه هفته 
نبودم.  نفره هم  اول اصلا در لیست هجده 
در این بازی مهم اما جزو لیست بودم. کل 
تا بازی را به آن  باقیمانده  روزها و ساعات 
فکر می کردم. حس خوبی بود که بخواهی 
قرار  استقلال  برابر  محبوبت  تیم  پیراهن  با 
حال  در  دروازه  پشت   80 دقیقه  تا  بگیری. 
اینکه شاید هیچ  نگران  و  بودم  گرم کردن 
و  کردند  صدایم  ناگهان  نرسد.  فرصتی 
گفتند آقای کالدرون گفته برو داخل زمین. 
لحظه  آن  در  کنم؟  تعریف  چیزی  یک 
می شنیدم  هم  را  تماشاگران  صدای  واقعا 
کسی  خب  کیه!  این  بابا  ای  می گفتند  که 
و همانطور که گفتم  نمی شناخت  مرا  اصلا 
لیست  در  اصلا  لیگ  ابتدایی  هفته  سه  در 
خاصی  حس  یک  برایم  اصلا  نبودم.  هم 
را  نیمکت  تا  دروازه  پشت  از  وقتی  داشت 
آمدم تا وارد ترکیب شوم. همه می گفتند ای 
باباااااااااااا این کیهههه! دقیقا به همین شکل 
صدای شان را می کشیدند )با خنده(. اما رفتم 
داخل و گل زدم و همه گفتند عبدی عبدی! 

دقیقا همینطوری پیش رفت.
نه بابا بچه نبودم و دانشجو بودم!

عبدی درباره اینکه گلزنی او در سن کم در 

گفت:  بود  شده  شدیدی  کری  باعث  دربی 
نه بچه که نبودم و فکر کنم ۲0 سالم بود. 
کلاس های  و  می رفتم  دانشگاه  موقع  آن 
دانشگاهی را پشت سر می گذاشتم. کلاس 

زبان بود که فکر کنم بعدش دربی بود.
گل در فینال؟ آن گل برایم تلخ بود

مهاجم  این  مهم  گل های  از  دیگر  یکی 
جوان در ترکیب پرسپولیس در فینال لیگ 
اینطور  اتفاق  آن  درباره  او  است.  قهرمانان 
نداشتیم.  بازیکن  فینال  در  توضیح می دهد: 
احسان  و  کثیر  آل  عیسی  امیری،  وحید 
بود.  رفته  هم  شجاع  و  نداشتیم  را  پهلوان 
شرایط سختی داشتیم و آن جلو تنها بودم و 
هیچ کس نبود حتی زوج من در خط حمله 
باشد. من و بشار بودیم که او کمی عقب تر 
گل  تلخ ترین  واقعا  کرد.  می  بازی  من  از 

زندگی  ام بود.
دو پنالتی در فینال

پرسپولیس در شرایطی که در فینال با گل 
نهایت  در  بود  افتاده  پیش  عبدی  مهدی 
مهدی  و  نوراللهی  احمد  که  پنالتی  دو  با 
دست  تا  کرد  واگذار  را  بازی  دادند،  شیری 
بماند.  کوتاه  جام  تاریخی ترین  از  سرخ ها 
شد.  حیف  واقعا  می گوید:  آن  درباره  عبدی 
البته همانطور که گفتم واقعا تا اینجای جام 
هم که آمده بودیم شاهکار کرده بودیم. کار 
قدرتمندتر  واقعا  حریفان  بود.  سختی  خیلی 
بودند و از جهات مختلف حمایت می شدند. 
کاری به شرایط متفاوت مالی ندارم ولی هر 
طور حساب کنید کار ما با حضور در فینال 
هم فوق العاده بود. درباره آن پنالتی ها هم 
دنیا  بزرگ  بازیکن  کدام  پیش می آید.  خب 
واقعا  هم  مهدی  است؟  نداشته  اشتباهی 
مقصر نبود و امکان دارد برای هر بازیکنی 

پیش بیاید.
هنوز دنبال قهرمانی و جام هستیم

به سر  در ۲3 سالگی اش  اکنون  که  عبدی 
می برد، موفق شده افتخارات جالب توجهی 
را به ویترین خود اضافه کند و مدعی است 
همچنان عطش برای دستیابی به مدال های 
در  حضورم  مدت  در  دارد:  ادامه  بیشتر 
قهرمانی  لیگ، یک  قهرمانی  پرسپولیس 3 

آسیا  فینال  یک  سوپرکاپ،  دو  حذفی،  جام 
قهرمانی  و  افتخارات  حالا  کرده ام.  کسب 
در  می کنیم  سعی  است.  مانده  باقی  زیادی 
بهترین شکل  به  اهدافی که داریم  راستای 
هیچ  ما  برویم.  پیش  انگیزه  بالاترین  با  و 
و  نمی آییم  کوتاه  خودمان  اهداف  از  وقت 
با  و  هستند  کنارمان  در  هواداران  وقتی  تا 
از  هم  ما  می کنند،  حمایت  انرژی  بالاترین 

هیچ کوششی کوتاهی نمی کنیم.
استقلال تیم خوبی است تا زمانی که 

مقابل ما قرار نگرفته باشد
این فصل  در  رقابت سختی که  درباره  وی 
دارند  قهرمانی  کسب  برای  استقلال  با 
برای  و  است  تیم خوبی  استقلال  می گوید: 
رقیب  آنها  قائلم.  احترام  هوادارانش  و  آنها 
ما در این مسیر هستند اما تا زمانی که برابر 
این فصل هم  ما در  باشند!  نگرفته  قرار  ما 
برای قهرمانی می جنگیم. کاری به هیچ چیز 
نداریم. پنج قهرمانی در زمین و با بالاترین 
و  کرده ایم  کسب  تلاش  و  انگیزه  و  توان 
اینبار هم برای ششمین آن خواهیم جنگید. 
کاملا می دانیم که این قهرمانی چه ارزشی 
یک  نداریم  حق  پس  دارد.  هواداران  برای 
لحظه ناامید شویم و به امید خدا با بالاترین 
توان در ادامه بازی ها حاضر خواهیم شد تا 
انشاالله یک اتفاق مهم را رقم بزنیم. آنها تیم 
خوبی هستند، تا این لحظه باخت نداشته اند. 
مسلما بازی سختی در دربی خواهیم داشت.

بدون پنالتی گلزن برتر لیگ هستم
کورس  زده   گل   5 با  که  عبدی  مهدی 
گلی  آقای  برای  غیرممکنی  شاید  و  سخت 
دارد، نکته ویژه اش نسبت به دیگر مدعیان 
مهاجم  است.  نزده  پنالتی  که  است  این 
این  در  که  است  مدعی  البته  پرسپولیس 
نادیده  داوران  توسط  نیز  او  گل  دو  فصل 
او  علیه  اوضاع  کاملا  تا  است  شده  گرفته 
دیگر مهاجمانی که  برخلاف  نه، من  باشد: 
هم  من  نزده ام.  پنالتی  هستند،  کورس  در 
می توانم و اصلا استرسی بابت این موضوع 
ندارم اما هیچ وقت این مساله را نخواسته ام. 
ترابی واقعا پنالتی خوب می زند و دلیلی ندارد 
و  کنم  نگاه  به مساله شخصی  بخواهم  که 

مهم موفقیت تیم ماست. شاید البته دو گل 
از حریف جلو باشیم از او بخواهم که پنالتی 

را من بزنم )خنده(.
فرصت فوق العاده ای که در سوپرکاپ از 

دست رفت
از  عبدی  که  عجیبی  موقعیت های  از  یکی 
دست داده مربوط به دیدار سوپرکاپ و برابر 
به  تک  مصافی  در  است.  خوزستان  فولاد 
تک با گلر حریف و در نهایت موقعیتی که 
وای.  می گوید:  اینباره  در  عبدی  نشد.  گل 
واقعا در رختکن نمی توانستم  بد شد.  خیلی 
و  هم تیمی ها  شرمنده  و  کنم  بلند  را  سرم 
رفتم  بودم.  شده  تیم  هواداران  خصوصا 
ناگهان  اما  کنم  دریبل  را  بان  دروازه  که 
کرد.  گیر  سرم  پشت  توپ  بدم،  شانس  از 
بعدش خواستم پاس بدهم که باز هم نشد 
و واقعا یک حسرت بزرگ دیگر برایم شد. 
اما مطمئن باشید خیلی زود آن را با یک گل 

مهم دیگر جبران خواهم کرد.
لژیونر شدن؟ به وقتش، الان کار 

مهمتری در پرسپولیس دارم
بحث  عملکردش  به  توجه  با  عبدی  درباره 
خارج  فوتبال  در  حضورش  برای  زیادی 
پرسپولیس  مهاجم  داشته.  وجود  ایران  از 
موضوع  این  جاه طلبی  که  است  مدعی  اما 
یک  تا  شود  قوی تر  خیلی  باید  اما  دارد  را 
دو  پرسپولیس  از  بزند:  رقم  را  مهم  اتفاق 
مهاجم قبلی اش یعنی آقای علیپور و طارمی 
است  خوب  خیلی  خب  شده اند.  اروپا  راهی 
که من هم بتوانم این مسیر را بروم. به آن 
هم مسلما فکر می کنم. من رویاهایم را پله 
به پله جلو می روم. روزی مرا در برنامه نود 
در حال تشویق پرسپولیس به عنوان هوادار 
نشان دادند. امروز من این وسط و در زمین 
هستم. می توانم همان رویایی که روی سکو 
تا  می زدم  فریاد  پرسپولیس  موفقیت  برای 
این  از  بیشتر  باید  باشم.  داشته  حدی نقش 
جلو بروم و کار بیشتری پیش رو قرار دارد. 
۲3 سالم است و فرصت هست برای دنبال 
کردن هدفم و الان باید یک اتفاق مهم در 
کنار دیگر هم تیمی هایم در پرسپولیس رقم 

بزنیم.
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خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

برای اولین در جهان؛

درمان یک زن مبتلا به ایدز بوسیله 
پیوند سلول های بنیادی

یک بیمــار آمریکایــی مبتلا به ســرطان خون پــس از دریافت 
سلول های بنیادی اهدا کننده ای که به طور طبیعی در برابر ویروس 
عامل بیماری ایدز مقاوم است، بهبود یافت و تبدیل به سومین فرد 
و اولین زن بهبود یافته از این بیماری با کمک پیوند تا به امروز شد.
به گزارش رویترز، اطلاعات مربوط به این مورد که یک زن میانسال 
با نژادی مختلط بــود در کنفرانــس رتروویروس ها و عفونت های 
فرصت طلب در دنوِر ارائه شــد. این اولین باری اســت که از خون 
بندناف اســتفاده شده است، رویکردی جدید که می تواند این درمان 

را برای افراد بیشتری قابل دسترس کند.
ایــن زن از زمان دریافت خون بند ناف برای درمان ســرطان خون 
تاکنون  و به مدت 1۴ ماه عاری از هرگونه ویروس و در حال بهبود 
بوده و نیازی به درمان های قوی اچ آی وی موســوم به درمان های 

ضد ویروسی نداشته است.
دو مورد دیگری که از این بیماری بهبود یافته بودند دو مرد هستند 
که یکی از آنها ســفید پوست و دیگری لاتین است. آنها سلول های 

بنیادی یک فرد بالغ را دریافت کردند.
»شــارون لوین«رئیس منتخب انجمن بین المللی ایدز در بیانیه ای 
گفت: این ســومین گزارش از درمان در این شرایط و اولین مورد از 

درمان یک زن مبتلا به اچ آی وی است.
این مورد بخشــی از یــک مطالعه بزرگ تر تحــت حمایت ایالات 
متحده است که توسط دکتر »ایوون برایسون« از دانشگاه کالیفرنیا 
لس انجلس و دکتر »دبورا پرســاود« از دانشــگاه جان هاپکینز در 

بالتیمور انجام شــده اســت. هدف این مطالعه دنبال کردن ۲5 فرد 
مبتلا به اچ آی وی است که تحت درمان پیوند سلول های بنیادی به 

دست آمده از خون بند ناف قرار گرفته اند.
بیماران در این آزمایش ابتدا تحت شــیمی  درمانی قرار می گیرند تا 
ســلول های ایمنی سرطانی از بین بروند. سپس پزشکان سلول های 
بنیادی را از افراد دارای جهش ژنتیکی خاص به آن ها پیوند می زنند. 
ســلول های این افراد دارای جهش فاقد گیرنده های مورد اســتفاده 
ویروس برای آلوده کردن سلول است و دانشمندان بر این باورند که 
بیماران پس از این درمان، سیســتم ایمنی مقاوم در برابر اچ آی وی 

ایجاد می کنند.
»لوین« می گوید که پیوند مغز اســتخوان استراتژی مناسبی برای 
درمــان اکثر افراد مبتلا به اچ آی وی نیســت. این گزارش نشــان 
می دهد که درمان اچ آی وی امکانپذیر است و ژن درمانی استراتژی 

مناسبی برای این کار است.
این مطالعه نشــان می دهد که یکــی از عناصر مهم برای موفقیت 
آمیز بودن درمان، پیوند ســلول های مقاوم در برابر اچ آی وی است. 
پیس از این دانشمندان باور داشــتند که عوارض جانبی رایج پیوند 
ســلول های بنیادی موســوم به »بیماری پیوند در مقابل میزبان« 
که در آن سیســتم ایمنی اهدا کننده به سیستم ایمنی گیرنده حمله 

می کند می تواند در درمان احتمالی نقش داشته باشد.
»لوین« می گوید: در مجموع این سه مورد به شناسایی اجزاء مختلف 

پیوند که می توانند کلید رسیدن به درمان باشند، کمک می کنند.

تاثیر پمادی حاوی عصاره های 
گیاهی در کاهش علائم اگزما

پژوهشگران در یک مطالعه تاثیر پماد حاوی عصاره های گیاهی 
شــاهتره و خار مریم را در کاهش شــدت و علائم نوعی اگزما 
بررســی کردند. به گزارش ایســنا، اختلال پوســتی »درماتیت 
آتوپیک« نوعی اگزما است که علائمی مانند خارش شدید دارد و 

عوامل ژنتیکی و محیطی در ایجاد آن نقش دارد. 
تا کنون هیچ درمان قطعی برای درمان این اگزما وجود نداشــته 
اســت و اکثر گزینه های درمانی موجــود مانند مرطوب کننده ها، 
بــر پایه کاهــش علائم هســتند. همچنیــن در بیمارانی که از 
اگزمــای مزمن رنج می برند، اســتفاده طولانی مدت از داروهای 

کورتیکواستروئید ممکن است باعث ایجاد عوارض جانبی شود.
گیــاه خار مریــم دارای ویژگی های درمانــی مانند خواص ضد 
حساسیت، ضد سرطان و ضد التهاب است. همچنین گیاه شاهتره 
نیــز از قدرت آنتی اکســیدانی بالایی برخوردار اســت و تاثیرات 
تعدیل کننده بر سیســتم ایمنی بدن دارد. با توجه به خواص این 
دو گیاه، پژوهشــگران با انجام یک مطالعه تاثیر یک کرم گیاهی 
حاوی شاهتره و خار مریم را در کاهش شدت و عوارض بیماری 
اگزما بررســی کردند.برای انجام این تحقیق، ۴0 بیمار مبتلا به 
اگزمای خفیف تا متوســط به طور تصادفی به دو گروه تقســیم 
شــدند. یک گروه کــرم حاوی شــاهتره و خارمریم و یک گروه 
نیز پماد مومتــازون 0.1 درصد که به طور معمــول برای اگزما 
تجویز می شــود را دریافت کردند. دوره درمان به مدت دو هفته 
بود و بیماران قبل و دو هفته بعد از شــروع درمان، بررسی شدند.
این مطالعه نشــان داد که ترکیب عصاره شــاهتره و خار مریم 
می تواند شدت و علائم بیماری درماتیت آتوپیک را بهبود بخشد 
و ممکن است درمان جدیدی در کاهش علائم اگزما و مشکلات 
آن باشد.پژوهشگران این مطالعه می گویند که برای معرفی یک 
محصول حاوی این عصاره های گیاهی به بازار دارویی به عنوان 
یک داروی مناسب و جدید برای درمان اگزما، مطالعات بیشتری 
مورد نیاز است.این محققان توصیه می کنند که مطالعات بیشتری 
برای اثبات اثربخشــی این کرم، بر روی تعداد بیماران بیشتری 
انجام شــود.در انجام این تحقیق، فریبا ایرجی و محیا عابدینی؛ 
پژوهشــگران مرکز تحقیقات بیماری های پوســت و لیشمانیوز 
دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان، بهزاد شریف مخمل زاده، علی 
آقایی و امیر ســیاهپوش؛ پژوهشگران دانشــگاه علوم پزشکی 

جندی شاپور اهواز با یکدیگر مشارکت داشتند.
یافته های این تحقیق دی ماه سال جاری، به صورت مقاله علمی 
با عنوان »تاثیر کرم گیاهی حاوی شــاهتره و خار مریم در درمان 
اگزما: یک کارآزمایی بالینی تصادفی کنترل شــده دوسوکور« در 
نشریه مجله گیاه پزشکی ابن سینا زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی 

مشهد منتشر شده است.

طنز

طب سنتی

علمی

شــرکت »ویرجین گلکتیک« بار دیگر فروش 
بلیت برای سفر به فضا را بازگشایی کرد.

به گزارش اسپیس، این شرکت در روز سه شنبه 
اعلام کرد که به طور موقت لیست 
انتظار برای مشتریان سفر تجاری 
به فضا را باز می کند. کمترین مبلغ 
برای بیعانه 150 هزار دلار و قیمت 
کامل یک بلیــت ۴50 هزار دلار 
اســت.ویرجین گلکتیک در نوامبر 
ســال ۲0۲1 اعلام کرد که ۷00 
مشتری دارد و قصد دارد سفرهای 
تجاری ارســال آن ها بــه فضا را 
اواخر ســال ۲0۲۲ آغــاز کند و تا 
آن زمان می خواهــد این تعداد را 
به هزار نفر برساند. به نظر می رسد 
که این شرکت به جدول زمانی خود پایبند است.
ویرجین  مدیرعامــل   ، کولگلازیــر«  »مایکل 

گلکتیــک در بیانیــه ای گفت:  مــا در ویرجین 
گلکتیک باور داریم که فضا تحول آفرین است. 
ما قصد داریم تا پیش از آغاز سفرهای تجاری در 
اواخر سال ۲0۲۲ هزار مسافر آماده پرواز داشته 
باشیم و همانطور که عملیات های منظم را آغاز 
می کنیم و ناوگان خود را گســترش می دهیم، 

پایه و اساسی فوق العاده قوی بنا کنیم.
به طــور کلی حدود ۷00 نفــر از جمله »ایلان 
ماســک« تاکنون یک صندلی بــرای پرواز با 

شرکت »ویرجین گلکتیک« رزرو کرده اند.
این شرکت امیدوار است قبل از شروع سفرهای 
تجــاری خود که به تازگی دوباره آن را تا فصل 
پایانی ســال ۲0۲۲ به تعویق انداخته اســت، 
1000 بلیت بفروشــد.بلیت فروشی برای عموم 
آزاد اســت. مشخص نیست بلیت فروشی تا چه 
زمانی ادامه خواهد داشــت و ویرجین گلکتیک 

هنوز زمان پایان آن را مشخص نکرده است.

ساخت ســیلندر موتور لکوموتیوها پس از انجام 
فرایند های بســیار پیچیده به تولید انبوه رسیده 
اســت. این قطعه کاربردی جزو قطعات نیروی 

محرکه موتور لکوموتیو محسوب می شود.
به گــزارش فارس به نقــل از معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، امین علایی مدیرعامل 
شرکت دانش بنیان مبنا اجزاء دقیق قائم با بیان 
تولیدی  محصــول  اینکه 
موتور  سیلندر  شرکت  این 
لکوموتیو است، گفت: این 
با  اســتراتژیک  محصول 
نیاز صنعت ریلی  توجه به 
ساخته  و  طراحی  کشــور 
شــده و تاکنــون بیش از 
8000  قطعــه به صــورت 
بــه  کرومــی  و  چدنــی 

مشتریان تحویل داده شده است.
ساخت ســیلندر موتور لکوموتیوها پس از انجام 
فرایند های بســیار پیچیده به تولید انبوه رسیده 
اســت. این قطعه کاربردی جزو قطعات نیروی 
محرکه موتور لکوموتیو محســوب می شود. این 
قطعه به واســطه احتراقی کــه داخلش صورت 

می گیرد، باعث روشن شدن موتور می شود.
این محصول در صنعت نفت و کشــتیرانی نیز 
کاربــرد دارد اما عمده اســتفاده آن در راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران است. این قطعه توسط 
مهندســین ایرانی کاملًا بومی سازی شده و این 

شرکت تنها تولیدکننده آن در خاورمیانه است.
این محصول نســبت به نمونــه آمریکایی خود 
ارتقا پیدا کرده اســت و قیمت پایین و به صرفه، 
در دســترس بودن، خدمات پــس از فروش و 
گارانتی از مزیت های این محصول نســبت به 

نمونه خارجی خود محسوب می شود.
این محصول توانسته سالیانه حدود یک میلیون 
دلار صرفه جویی ارزی به همراه داشــته باشد. 
در این شــرکت در حال حاضر ۲3 نفر به صورت 
مستقیم و 10 نفر به صورت غیرمستقیم مشغول 

به فعالیت هستند.
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان مبنا اجزاء دقیق 
قائم با اشــاره به این کــه حمایت های معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری باعث رشد 
و پیشرفت شده، افزود: مزایا و حمایت هایی که 
این مجموعه به شــرکت های دانش بنیان ارائه 

می کند کاملًا واقعی و کارساز است.

بلیت فروشی »ویرجین گلکتیک« برای سفر به فضا آغاز شد

ایران تنها تولیدکننده سیلندر لکوموتیو در خاورمیانه


